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Na kulturní centra, divadla, kina a kluby sedá 
prach. Pípa v Divadelním klubu v Poličce dávno 
vyschla, židle jsou na stolech vzhůru nohama. 
Sál je potemnělý, žádný smích ani pláč. Už to 
bude rok. Přesto sem od počátku března den-
ně přichází kolem 100 lidí. Nikdo však nejde na 
divadlo či koncert. Všichni přišli na testy na co-
vid 19. Právě v Poličce byla spuštěna iniciativa 
místních lidí, která je ojedinělá v celém Česku.  
„Nebuď součástí problému, buď součástí řeše-
ní,“ vyzývají občany, aby se přišli sami otesto-
vat. Zdarma. S nápadem, aby se kulturní centra 
přeměnila v testovací stanice, oslovili i českou 
vládu.    

Samotestování místo kultury 
„Děvčata vám vysvětlí, jak na to, dají vám ty-

činku a vy si pak ve stanu uděláte sám odběr. 
Sám si zjistíte výsledek,“ vysvětluje šéf Divadel-
ního klubu Lukáš Zrůst staršímu muži, který se 
přišel otestovat na covid. V pondělí ráno zima 
zalézá za nehty. Komu by se sem chtělo? Do 
venkovního stanu? Bar v Klubu zůstal zavřený. 
„Už mám za sebou očkování, ale nevěřím mu, 
tak když to hlásili v rozhlase, hned jsem přišel, 
aby na mě zbylo,“ říká důchodce a odebere se s 
tyčinkou do stanu, aby si zde provedl samový-
těr z dutiny nosní, pak tyčinku ponořil do činidla 
a počkal na výsledek. Poličský Divadelní klub 
je známý po celém kraji jako vyhlášené srdce 
kulturního života celého regionu. Vybudovali jej 
sami dobrovolníci a členové Divadelního spolku 
Tyl, který zde byl založen už v roce 1834 a patří 
k nejstarším u nás. Každý rok se zde konaly stov-
ky koncertů, divadel, přednášek, výstav a setká-
ní, kam si lidé jen tak zašli na poličskou desítku. 
To vše je dnes už minulostí. Organizátoři polič-
ského projektu věří, že samotestování by mohlo 
být prozatím cestou k pivu či koncertu.

„Za poslední rok jsem se nepředřel. My, za-
městnanci v kultuře, jsme přitom doma za 100 

procent platu. Za rok jsme stihli uspořádat jen 
osm akcí, a to jen v létě,“ podotýká Zrůst, který 
je ředitelem klubu. I tato nečinnost byla podle 
něj důvodem, proč v kulturním klubu spustili 
testování. Povídáme si v prázdném sále, kde už 
se ani netopí, pro koho taky. Okýnkem ve dve-
řích, hned u nápisu BAR, každou chvíli nakoukne 
čísi hlava v respirátoru a žádá test. „Kdyby si bě-
hem čekání na výsledek mohli dát alespoň pivo, 
hned by byl svět veselejší,“ posteskne si jeden z 
lídrů poličské kultury při pohledu na přešlapující 
hlouček lidí venku. 

„Pořád nám jen někdo říká seďte doma a řidte 
se nařízeními. Lidi ale mohou a chtějí být aktiv-
nější, sami se zapojit. My jim chceme pomoci 
alespoň tak, že se u nás mohou otestovat a bu-
dou mít lepší pocit – pokud půjdou za kamarády 
či babičkou, s čistým svědomím. Jistě, víme, že 
scházet se nesmí, ale také víme, že někdy pros-
tě někdo jde do garáže za kamarády. Než jdu s 
kamarády, tak si aspoň zajdu na test. Už jen to 
samotestování dá člověku naději třeba tím, že to 
nebude přenášet a že pro to něco udělal.“

I když lidem s testováním pomáhají dvě dob-
rovolnice, nemohou jim pomoci s potvrzením, 
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Nabízím práci 
s velmi výkonnou

ŠTÍPAČKOU
v místě vašeho bydliště.

Tel.: 605 770 671

Usnesení
přijatá na 1. zasedání 
Zastupitelstva 
dne 25. února 2021

ZM volí za členy návrhové komise 
MUDr. Martina Plška, Ing. Josefa Baláše, 
Ph.D. a pana Jiřího Hejtmánka. 

ZM pověřuje provedením zápisu ze za-
sedání Ing. Martina Kozáčka, ověřením 
MUDr. Miloslava Kaprase a Mgr. Jana Matouše. 

ZM schvaluje změnu účelu čerpání fi -
nančních prostředků v předloženém návrhu 
rozpočtu města Poličky na rok 2021, v ka-
pitole 16 – Kultura a  sport, strana č. 85, 
ř. č. 45, oprava obvodového pláště barokní 
budovy radnice, částka 1 500 tis. Kč na re-
staurování omítek a štukové výzdoby vesti-
bulu 2. NP v témže objektu.

I. ZM schvaluje návrh rozpočtu města 
Poličky na rok 2021

příjmy ve výši  292 405,1 tis. Kč
výdaje ve výši  339 819,9 tis. Kč
schodek ve výši  47 414,8 tis. Kč, který je 

kryt třídou 8 – fi nancování 
I. se seznámilo s  předloženým návrhem 

Změny č. 3 územního plánu Polička a s jeho 
odůvodněním,

II. ve smyslu § 54 odst. 2 stavebního 
zákona ověřilo, že návrh Změny č. 3 územ-
ního plánu Polička není v rozporu s politi-
kou územního rozvoje, s územně plánovací 
dokumentací vydanou krajem, s výsledkem 
řešení rozporů, se stanovisky dotčených or-
gánů a se stanoviskem krajského úřadu,

III. se rozhodlo vydat Změnu č. 3 územ-
ního plánu Polička formou opatření obecné 
povahy č. 1/2021.

ZM schvaluje použití státní fi nanční pod-
pory z  Programu regenerace MPR a  MPZ 
pro rok 2021 na 2 akce dle důvodové zprá-
vy:

1. „Městské hradby v Poličce, části úseků 
SO 21 a SO 22 – stavební úpravy“ dle zpra-
cované projektové dokumentace a přiznává 
povinný fi nanční podíl města na obnově 
kulturní památky. 

2. „Restaurování omítek a  štukové vý-
zdoby vestibulu 2. NP barokní radnice“ dle 
zpracovaného a  schváleného restaurátor-
ského záměru a přiznává povinný fi nanční 
podíl města na obnově národní kulturní pa-
mátky. 

ZM vydává obecně závaznou vyhlášku 
města Poličky č. 1/2021, o místním poplat-
ku z pobytu.

ZM schvaluje prominutí nájemného za 
I. čtvrtletí 2021 za pronájem prostor v domě 
č. p. 52 v  ul. Riegrova v  Poličce ve výši 

Usnesení
přijatá na 5. schůzi 
Rady města konané 
dne 8. března 2021

RM jmenuje členy komise pro otevírání 
obálek s nabídkami pro posouzení a hodno-
cení nabídek na veřejnou zakázku „Restau-
rování omítek a  barevných vrstev štukové 
výzdoby ve vestibulu 2. NP radnice v Polič-
ce“.

RM jmenuje členy komise pro otevírání 
obálek s nabídkami pro posouzení a hodno-
cení nabídek na veřejnou zakázku „Měst-
ské hradby v Poličce, části úseků SO 21 a 
SO 22 – stavební úpravy“.

RM jmenuje členy komise pro otevírání 
obálek s nabídkami pro posouzení a hodno-
cení nabídek na veřejnou zakázku „Výmě-
na svítidel veřejného osvětlení v Poličce – 
III. etapa“.

RM schvaluje dohodu o  přípoloži sítě 
elektronických komunikací v  rámci akce 
„Cyklostezka k  Masokombinátu v  Poličce“ 
se společností PODA a. s., se sídlem Ost-
rava.

RM schvaluje darovací smlouvu se spo-
lečností TISKÁRNA POLIČKA, s. r. o., se 
sídlem Brno, jejímž předmětem je ochranná 
známka „JITŘENKA“. 

RM schvaluje jako zhotovitele zakázky 
„Oprava statiky hradeb v areálu hradu Svo-
janov“ Lukáše Novotného, se sídlem Tře-
bětín, dle důvodové zprávy. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o dílo na 
akci „Oprava statiky hradeb v areálu hradu 
Svojanov“ s panem Lukášem Novotným, se 
sídlem Třebětín. 

RM schvaluje termín pro podání žádos-
tí o přijetí dětí k předškolnímu vzdělávání 
v  mateřských školách zřízených městem 
Polička pro školní rok 2021/2022 ve dnech 
10. – 13. 5. 2021.

RM schvaluje smlouvu o dílo na zpraco-
vání projektové dokumentace na rekon-

Sdělujeme, že dopisy s informací o úhra-
dě místních poplatků budou rozesílány 
v dubnu 2021. 

Vzhledem k  současné situaci upřed-
nostňujte prosím bezhotovostní platby. 

Úhrada místních poplatků za 
komunální odpad a ze psů

Pokud chcete úhradu provést již nyní, 
vyžádejte si platební údaje na telefonním 
čísle 461 723 834 nebo na e-mailové ad-
rese krumplova@policka.org

37 825 Kč vyplývající ze smlouvy o nájmu 
nebytových prostor uzavřené dne 18. 12. 
2014 mezi městem Poličkou, jako pronají-
matelem a Střední školou obchodní a služeb 
SČMSD, Polička, s. r. o., jako nájemcem. 

a/ ZM schvaluje výkup pozemků v k. ú. 
Kamenec u Poličky dotčených stavbou „Cy-
klostezka Polička – Masokombinát“.

Kupní cena činí 60 Kč/m2 a kupující měs-
to Polička uhradí veškeré náklady spoje-
né s  převodem nemovitostí dle důvodové 
zprávy. 

ZM schvaluje realizaci a fi nancování akce 
„Městské bydlení Polička“ dle důvodové 
zprávy. 

ZM neschvaluje záměr odkoupení areálu 
KOH-I-NOOR PONAS s. r. o. na ul. Staro-
hradská v Poličce dle důvodové zprávy.

ZM schvaluje investiční záměr a fi nanco-
vání akce „Adaptační strategie na změnu 
klimatu pro město Polička“ v  roce 2021–
2022 dle důvodové zprávy.

ZM schvaluje smlouvu o poskytnutí úče-
lové dotace z  rozpočtu města Poličky č. 
001/2021 se společností T. E. S. s. r. o., 
Polička, na provoz zimního stadionu, pla-
veckého bazénu, koupaliště a ubytovny. 

ZM schvaluje smlouvu o  poskytnutí 
účelové dotace z  rozpočtu města Poličky 
č. 002/2021 se společností T.E.S. s. r. o., Polič-
ka, na opravu strojovny zimního stadionu.

strukci technologie strojovny chlazení na 
zimním stadionu v  Poličce se společností 
Energo Choceň, s. r. o., se sídlem Choceň.

RM schvaluje smlouvu o  provozování 
Turistického informačního centra města 
Poličky s KOTOUR – INFO s. r. o., se sídlem 
Polička, dle důvodové zprávy. 

RM schvaluje dodatek č. 1 ke smlouvě 
o provozování Turistického informačního cen-
tra města Poličky s KOTOUR – INFO s. r. o. 

Hledáme ke koupi dům 
v Poličce. Protihodnotou 

můžeme nabídnout 
zrekonstruovaný byt 3+1 

v atraktivní lokalitě Zákrejsova 
+ doplatek, nebo pouze 

fi nanční vyrovnání. Za nabídky 
předem děkujeme.
Tel.: 777 329 689
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Celkové výdaje – 339,8 mil. Kč, z  toho 
výdaje na investice 101,5 mil. Kč, mimoroz-
počtová rezerva ve výši 7 mil. Kč. S tako-
vým rozpočtem bude město Polička hos-
podařit v tomto roce. 

Zastupitelé města Poličky schválili na 
svém jednání ve čtvrtek 25. února zásad-
ní dokument města, a to rozpočet pro rok 
2021. Jeho fi nálnímu schválení tradičně 
předcházela rozprava na pracovním jednání 
zastupitelů, projednání a  schválení radou 
města a  také fi nančním výborem. Nutno 
podotknout, že zpracování rozpočtu pro 
tento rok bylo náročné a  znamenalo řadu 
jednání, fi nančních rozborů a  škrtů vzhle-
dem k  současné koronavirové krizi a  nut-
ným úsporám. Rozpočet je tedy zpracován 
tak, aby byl úsporný, vyrovnaný a zároveň 
umožnil zachovat rozvoj města Poličky v pl-
ném měřítku. Rozpočet není zatížen čer-
páním úvěru, navíc počítá s  příslibem cca 
7 dotací, které městu přinesou desítky mi-
lionů korun. 

Jaké největší investiční akce nás tento rok 
čekají? Jmenujme alespoň ty nejdůležitější. 

V  tomto roce bude dokončena rekon-
strukce ulic v  historickém centru města, 
a  to poslední etapou, která zahrnuje ulice 
Václavská a  Otakarova – 9,5 mil. Kč. Zá-
sadní stavbou je vybudování nové a velmi 
potřebné cyklostezky k Masokombinátu – 

Rozpočet pro rok 2021 schválen
17,5 mil. Kč. Dokončena bude i  technická 
a dopravní infrastruktura III. etapy v lokali-
tě Bezručova – 6 mil. Kč, v této části města 
dojde i k vybudování parku a hřiště pro děti 
v hodnotě 1,4 mil. Kč. Pokračovat bude vý-
měna svítidel veřejného osvětlení z dotace 
Efekt III. etapa – 6,6 mil. Kč. 

Zásadní výdaje putují i  do oblasti škol-
ství – rekonstrukce ZŠ Na Lukách – 12,6 
mil. Kč (zahrnuje rekonstrukci WC a školní 
jídelny), rekonstrukce MŠ Palackého nám. – 
5,6 mil. (výměna oken, změna vytápění 
budovy (z  akumulačních kamen na tepel-
né čerpadlo), zateplení zadní stěny budovy 
směrem do zahrady a  pořízení únikového 
schodiště z druhého nadzemního podlaží).

Důležité investice proběhnou v  oblas-
ti životního prostřední, nejvyšší náklady 
představuje rekonstrukce dešťové zdrže 
ČOV Polička a zvýšení hydraulické kapacity 
ČOV – 16,6 mil. Kč. Tato akce zahrnuje dvě 
zásadní opatření, která přispějí ke zvýšení 
čistoty Bílého potoka. V rámci stavby bude 
současně řešena i  rekonstrukce anaerobní 
nádrže, jejíž technologické vybavení je cca 
20 let staré.

Město Polička každoročně nezapomíná 
ani na své historické památky. I  v  letoš-
ním roce bude pokračovat oprava hradeb 
(1,3 mil. Kč z  městského rozpočtu + cca 
500 tis. Kč dotace z Programu regenerace). 

Obnova městských hradeb se po několika 
letech blíží do svého fi niše. Po celkové revi-
talizaci hradebního okruhu zbývá pro letoš-
ní rok dokončit dvě části hradebních úseků 
– SO 21 a SO 22 v  jižní části městského 
opevnění v  prostoru Na Valech. Jedná se 
o statické zajištění části hradební zdi vedle 
Witzovy brány, která je téměř v havarijním 
stavu, a výměna poškozené střešní krytiny 
na jedné baště.

Milionové částky jsou plánovány pro 
poličskou radnici (1,5 mil. z rozpočtu města 
+ 1 mil. z Programu regenerace). Původně 
měla v tomto roce odstartovat obnova její-
ho obvodového pláště vč. restaurování ka-
menných prvků a rozsáhlé fasádní výzdoby. 
S  ohledem na náročnost uvedené akcese 
po důkladné analýze zpracované projektové 
dokumentace doporučuje využít přiznaný 
fi nanční příspěvek od Ministerstva kultury 
na restaurování omítek a štukové výzdoby 
vestibulu 2. patra barokní radnice a také na 
aktualizaci výše uvedené projektové doku-
mentace. Přes 2 mil. Kč jdou na opravu sta-
tiky hradeb v areálu hradu Svojanova. 

Uvedené částky představují očekávané 
náklady, které se mohou měnit na zákla-
dě výsledku výběrových řízení jednotli-
vých akcí. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

(ke dni 17. března 2021)
V  návaznosti na minulé články Jitřenky 

přinášíme další informaci k průběhu zřizo-
vání očkovacího místa v Poličce. 

Celkový záměr a  zájem vedení našeho 
města zřídit a  mít připraveno pro případ 
potřeby a  dostatku vakcín očkovací mís-
to v Poličce samozřejmě i  nadále trvá. Ve 
spolupráci zaměstnanců města a  Poličské 
nemocnice pokračují přípravné práce na re-
alizaci tohoto projektu v domě Jordán. Jde 
o  nutnou administrativu spojenou jak se 
samotnou budovou (revize apod.), tak pří-
mo s provozem očkovacího místa (provozní 
řád, požadavky hygieny…). Prostory jsou 
i s pomocí členů Svatojosefské jednoty po-
stupně vyklízeny, připravuje se zázemí pro 
personál, vyrábí se jednoduché „kóje“ pro 
samotný výkon očkování.

Zcela klíčové je zajistit dostatečné pokry-
tí zdravotnickým personálem. V očkovacím 
místě se v  tuto chvíli nepočítá se zapoje-
ním obvodních lékařů, ti by totiž v ideálním 
případě prováděli paralelně očkování přímo 
ve svých ordinacích. Protože nemáme ne-
mocnici akutní péče s příslušným personá-
lem, který by očkování zajišťoval tak, jako 

je tomu v jiných městech, spoléháme se na 
zapojení ambulantních lékařů a sester slou-
žících v  různých zdravotnických zařízeních 
v  Poličce i  okolí, zdravotníků z  privátních 
ambulancí, lékařů a  sester v  důchodovém 
věku, mediků, dobrovolníků. Organizace 
celého projektu je tak i z těchto důvodů ex-
trémně obtížná. 

Časový horizont spuš-
tění očkovacího centra 
komentuje místostarosta 
Pavel Štefka: „Optimistický 
odhad případného otevře-
ní poličského očkovacího 
místa je druhá polovina 
měsíce dubna. Samotné 
spuštění v tomto časovém 
horizontu však bude sa-
mozřejmě záviset na do-
statku očkovacích vakcín 
a celkovém průběhu a po-
krytí poptávky po očková-
ní v  našem kraji/regionu 
(podíl ordinací praktických 
lékařů, vytíženost stáva-
jících očkovacích center, 
zejména ve Svitavách a Li-

Průběžná informace
k očkovacímu místu v Poličce

tomyšli). Z objektivních důvodů, které ne-
můžeme ovlivnit, se neupínáme k žádnému 
konkrétnímu datu. Chtěli bychom mít očko-
vací místo každopádně připraveno pro pří-
pad slibovaných dodávek velkého množství 
vakcín, bez ohledu na to, jestli se tak stane 
v dubnu nebo kdykoli později. S místní od-
bornou veřejností jsme zajedno v  tom, že 
ideální by bylo proočkování místních oby-
vatel obvodními lékaři bez potřeby spoléhat 
se na očkovací centra. Nicméně spoléhat se 
pouze na tento scénář prostě nemůžeme.“

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města
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V  polovině února proběhla schůzka zá-
stupců obyvatel místní části Lezník s  ve-
dením města. Tématem bylo, kromě otázky 
formování nového Osadního výboru, pře-
devším upřesnění termínů oprav budovy 
č. 68 v Lezníku. 

Zastupitelstvo města Poličky slíbilo ob-
čanům začít s  opravami zmíněné budovy 
v  roce 2021. V  rozpočtu města na tento 
rok se počítá s částkou na projektovou do-
kumentaci a energetický posudek potřeb-
ný k  podání žádosti o  dotaci na realizaci 
energetických úspor objektu, tzn. výměnu 
oken a dveří, zateplení obvodového pláště 
budovy, výměnu zdroje vytápění a novou 

Rekonstrukce domu č. p. 68 v Lezníku
otopnou soustavu. Zda město uspělo s žá-
dostí u  poskytovatele dotace, kterým je 
Státní fond životního prostředí, bude zná-
mo přibližně v  polovině roku 2021. Poté 
bude možno spustit přípravné práce a sa-
mozřejmě zadávací řízení na výběr doda-
vatele, s plánovanou realizací v roce 2022. 

Výsledkem rekonstrukce budovy za 
pomocí dotace by, kromě střechy a roz-
vodů tepla, mělo být v další etapě i zří-
zení důstojného prostoru pro schůze 
a spolkové akce, který v Lezníku dopo-
sud chyběl.

Jaroslav Martinů, starosta 
Pavel Štefka, místostarosta

Město Polička má další nový dům pro 
účely sociálního bydlení. Jedná se o objekt 
č. p. 374 na ulici Hegerova, který přímo na-
vazuje na stejně využitý a zrekonstruovaný 
dům na ulici 9. května (zde nájemníci bydlí 
od března 2019). 

V  rámci stavebních úprav byla provede-
na celková rekonstrukce objektu včetně 
nástavby jednoho podlaží. V rekonstruova-
ném domě bylo zřízeno 5 sociálních byto-
vých jednotek 1+kk a 1 sociální bytová jed-
notka 1+1. Stavba byla fyzicky dokončena 
k  28. 2. 2021, do konce března probíhalo 
kolaudační řízení. Od května se do domu 
mohou stěhovat první nájemníci. 

Stavbu provedla na základě výsledku 
výběrového řízení fi rma E-STAF s. r. o. Pra-
ha, celkové náklady jsou ve výši 8 mil. Kč, 
z toho 6 mil. Kč je hrazeno díky dotaci vý-
zvy IROP „Sociální bydlení II“. 

O byty je velký zájem a město vybírá 
z cca 40 žádostí, přičemž musí vycházet 
z  přísných podmínek přidělené dotace. 
Všichni zájemci musí spadat do cílové 
skupiny dotačního titulu a zároveň musí 
splňovat další specifické podmínky (např. 
bytová nouze, nemajetnost, příjem do 
určité výšky, sociální nouze,…). Smlou-
vy s  nájemníky jsou uzavírány na jeden 
rok, poté se bude posuzovat, zda může 
být smlouva obnovena. „Cílem projek-
tu je nastavit fungování sociálních bytů 
tak, aby se rodinky staly součástí běž-
né komunity a  měly možnost důstojné-
ho bydlení,“ komentuje vedoucí odboru 
sociálních věcí a  zdravotnictví Bc. Mar-
tina Černíková. „Všem rodinám je záro-
veň, stejně jako v domě na ul. 9. května, 
dostupná sociální práce a  pomoc, kte-
rou vykonává sociální pracovník města 
a také pracovníci Oblastní charity Polič-
ka,“ doplňuje.

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

Nový dům pro sociální bydlení

což by mnozí chtěli pro fi rmy.
Testování si tu lidé dělají nejen sami, ale i 

zadarmo. A k tomu člověk dostane i respirátor. 
Tisíc testů koupil místní podnikatel Jan Smejkal 
od místní fi rmy Medesa. Jde ale o čínské testy, 
které, jak všichni vědí, mají jen omezenou spo-
lehlivost. Mezi zájemci převažují důchodci a 
muži středního věku. „Chtěl jsem to vědět, jen 
tak, ještě jsem nikdy na testu nebyl a když se 
objevila tahle šance, tak jsem přišel,“ říká čtyři-
cátník Libor. Většina zájemců je v důchodovém 
věku. Pro starší lidi je často složité se objednávat 
u lékaře a v lékárně stojí antigenní test kolem 
200 korun. Zde je zdarma. 

Podle Zrůsta by místa pro samotestování 
mohla být ve všech kulturních zařízeních, kte-
rá stejně poslední rok leží ladem. „Ve Svitavách 
zřídili očkovací centrum ve Fabrice. Jednodu-
ché, bezbariérové, čisté. Ne všude mohou být 
očkovací centra, ale samotestování by se mohlo 
dělat v každém kině i divadle, stejně ti zaměst-
nanci mají práce málo, mají k dispozici prostory 
a měsíční mzdy; zřizovatel by tam mohl udělat 
testovací centra. Než vláda přijde s něčím nor-
málním a dokáže to zorganizovat sama, tak by 
se toho mohla chopit sama města. Vezměme 
si, kolik máme měst a v nich kulturních domů a 
kolik lidí je v nich zaměstnáno,” rozvíjí svou my-
šlenku Zrůst. Podle něj by zvládli testovat i žáky 
místních škol. 

Město Polička nápad uvítalo a projekt podpo-
říme i fi nančně. “Tuto iniciativu vítáme a město 
dá na nákup testů 40 000 korun,” řekl místosta-
rosta Poličky Pavel Štefka. 

Zrůst se svým nápadem už obeslal i české 
ministry. 

„Poslal jsem to Hamáčkovi, Havlíčkovi, Babi-
šovi, Bartošovi a Blatnému. Jen Havlíček odepsal 
osobně, od jiných napsali, že děkují.“

„Hlavní myšlenkou je nenechat se jako lidi 
ovlivňovat, ale být odpovědný k okoli. Nebýt 

pokračování ze str. 1

OTEVÍRACÍ DOBA 
PRO SAMOODBĚRY 
v Divadelním klubu

PONDĚLÍ 9:00 – 12:00 13:30 – 17:00
STŘEDA 9:00 – 12:00 13:30 – 17:00
PÁTEK 9:00 – 12:00 13:30 – 17:00

Veškeré informace naleznete na 
www.divadelniklub.cz 

v sekci COVID 19 V KLUBU.

Samotestování místo kultury 

součástí problému, ale být součástí řešení. A po-
kud je samotestování cesta, jak se vrátit alespoň 
trochu k normálu, tak musíme jít do toho. Chceš 
jít na pivo? Tak si udělej test, to je asi prozatím 
naše budoucnost,“ uzavírá Zrůst

Markéta Kutilová
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Nové parkoviště s kapacitou 19 míst zprovoz-
nilo město Polička na konci loňského roku mezi 
budovou plaveckého bazénu a  areálem bývalé 
nemocnice. Parkoviště je z  betonové vegetač-

Nové parkoviště u plaveckého bazénu

Oprava silnice do Korouhve včetně mostů 

ní dlažby v  kombinaci s  betonovou zámkovou 
dlažbou. Odvodnění je řešeno formou vsaková-
ní v kombinaci s odvedením srážkových vod do 
okolního terénu. Parkovací místa slouží nejen 

pro návštěvníky bazénu, ale zároveň pro ná-
vštěvníky areálu AZASS. 

Stavbu realizovala pro město Poličku na pod-
zim roku 2020 společnost PP-GROUP.cz s. r. o. 
Proseč. Náklady stavby jsou ve výši 2 mil. Kč.

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

Z důvodu opravy silnice II/360 z Poličky do 
Korouhve a dvou mostů, které jsou její součás-
tí, bude tato komunikace po etapách uzavřena. 
Řidiči budou muset využívat vyznačené objízdné 
trasy. Oprava silnice a dvou mostů v režii Pardu-
bického kraje potrvá od 8. dubna do 20. červen-
ce 2021. Součástí této rekonstrukce je i most na 
již opravené části silnice (v ulici Zákrejsova). Kraj 
zde uskutečnil opravu v roce 2018, nezafi nanco-
val však opravu mostu, z tohoto důvodu využije 
odstávku dopravy v tomto roce a vymění most 
celý. Dodavatel stavby přislíbil, že most bude 
průjezdný již měsíc před červencovým termí-
nem dokončení celé akce. Taktéž bude vyměněn 
most před obcí Korouhev.

Objízdná trasa pro osobní automobi-
ly a  autobusy bude vedena směr Jedlo-
vá – Korouhev, nákladní automobily nad 
3,5 t pojedou směr Bystré – Sulkovec – Jimra-
mov – Korouhev. 

Prosíme řidiče, aby pečlivě sledovali dopravní 
značení a zároveň prosíme o trpělivost při ome-
zení z důvodu této důležité opravy. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

V souvislosti s nouzovým stavem, a s ním 
spojenou novelou zákona o státní sociální 
podpoře, Úřad práce ČR ve 2. čtvrtletí 2021 
automaticky vyplatí příspěvky na bydlení 
a přídavky na dítě všem klientům, kterým 
byly tyto dávky vypláceny v 1. čtvrtletí 
2021, a to ve stejné výši, jako v 1. čtvrtletí.
Touto změnou odpadá klientům povinnost 
dokládat čtvrtletní příjmy na bydlení, tudíž 
i důvod k návštěvě Úřadu práce ČR.

 
Mgr. Jitka Hegmonová, vedoucí 

Kontaktního pracoviště ÚP ČR Polička

Informace ÚP
pro příjemce dávek  
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Jednání Zastupitelstva města Poličky dne 
25. 2. 2021 přineslo konečné rozhodnutí 
o tom, zda město Polička koupí či nekoupí 
areál fi rmy KOH-I-NOOR Ponas. Po dlouhé 
diskusi zastupitelů o  možnostech využití 
této budovy, o fi nančních nákladech, o rizi-
cích, která plynou z toho, pokud město ob-
jekt koupí či nekoupí; nakonec došlo k zá-
věrečnému hlasování. Výsledek je tento: 
16 zastupitelů z  21 hlasovalo proti tomu, 
aby město objekt koupilo. Pro koupi byli 
dva zastupitelé.

Nutno připomenout, že město Polička 
v  krátké době zadalo studii, která měla ve 
variantních řešeních zhodnotit reálný po-
tenciál využití tohoto prostoru a  budov 
s hrubou kalkulací fi nančních nákladů, kte-
ré se pohybují minimálně ve výši 200–250 
mil. Kč, včetně nákupu areálu v ceně 42 mil. 

Město Polička areál fi rmy 
KOH-I-NOOR Ponas nekoupí

Kč. Zadání bylo zúženo na kombinaci byto-
vé výstavby a parkování (včetně potenciálu 
pro parkovací dům), tedy využití, které řeší 
palčivé problémy města a mohlo by splňo-
vat alespoň základní předpoklad pro určitou 
ekonomickou návratnost nebo rentabilitu 
projektu. S obsahem studie byli předběžně 
seznámeni zastupitelé města na pracovním 
zasedání dne 8. 2. 2021. V diskusi zastupitel-
stvo probíralo i různé jiné možnosti využití, 
zapojení investorů apod. Opakovaně však 
bylo poukazováno na obrovskou nákladnost 
a  nejistou budoucnost a  výhled jakéhokoli 
řešení spojeného s investicí města do toho-
to areálu.

Dobrou zprávou je, že se vedení města 
zúčastnilo a  nadále se bude jako partner 
účastnit jednání s  majitelem areálu, tedy 
Ing. Břízou a developerem, který má vážný 

zájem objekt koupit. Starosta města na jed-
nání zastupitelstva opětovně ocenil přístup 
a  vstřícnost vlastníka fi rmy KOH-I-NOOR 
Ponas za možnost vyjádřit se k  plánům 
a diskutovat o tom, co se na tomto strate-
gickém místě bude dít dál. Jaroslav Martinů 
zároveň pozval členy městského zastupitel-
stva na pracovní jednání s  budoucím ma-
jitelem. Zde budou představeny konkrétní 
záměry na přeměnu areálu, ve kterém je 
v plánu výstavba zcela nového prostoru pro 
maloobchod, parkování a veřejnou zeleň. Vě-
říme, že se setkání i přes těžkosti těchto dnů 
a týdnů brzy uskuteční a poličští zastupitelé 
se tak budou moci seznámit s konkrétními 
plány investora a diskutovat o budoucí po-
době místa. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

Dne 25. února 2021 bylo na zasedání za-
stupitelstva města přijato rozhodnutí, které 
bude mít významný vliv na život a na po-
dobu minimálně jedné části našeho města. 
Zastupitelstvo rozhodlo, že se nebudeme 
ucházet o  koupi areálu fi rmy Ponas na ul. 
Starohradská a  nevyužijeme tak gentle-
manské nabídky pana majitele Ing. Břízy, 
být v případě našeho zájmu první v pořadí.

Rozhodnutí předcházela, myslím si, ko-
rektní a věcná diskuse. Nakonec byl postoj 
zastupitelů jednoznačný (pouze dva zastu-
pitelé byli pro koupi).

Nemohu říct, že jsem rád za to, jak celá 
věc dopadla. To by znamenalo, že jsem si 
od počátku koupi areálu nepřál, a to není 
pravda. Jsem na tom stejně jako větši-
na zastupitelů, kteří v  diskusi vystoupili. 
Rozloha areálu, strategické místo, ušlech-
tilé nápady, to vše zní samozřejmě skvěle 
a  každý z  nás by byl strašně rád, kdyby 
město mohlo takovým prostorem dispono-
vat. Něco jiného jsou ale sny a vize (někdo 
by mohl říct naivní) a něco jiného realita 
a odpovědnost. A právě odpovědnost a ra-
cionální přístup jednoznačně zvítězily. 

Zastupitelé nepřistoupili na evidentní 
ekonomický hazard ( jeden ze zastupitelů 
použil výraz ekonomická utopie), kterého 
by se město koupí areálu zcela jistě do-
pustilo. Odmítám tvrzení, že bychom měli 
nedostatek informací pro rozhodování. 
Ve velké časové tísni jsme stihli zpracovat 
variantní studii využití areálu pro bydlení 
a  parkování, která ukázala jasnou neren-
tabilitu takového projektu (celkové nákla-
dy 200-250 mil Kč, cena za m2 bytu 70 tis. 

Kč), nevhodná poloha stávající budovy atd. 
Je jednoznačné, že ani jakékoli jiné využití, 
o  kterém by se vedly nekonečné debaty 
(demolice, „zakonzervování“ části areálu, 
komunitní centra, kancelářské prostory, in-
kubátory podnikatelů, klidové zóny… to vše 
zaznělo na včerejším jednání a  dočítáme 
se na sociálních sítích), by bylo obrovsky 
fi nančně nákladné co do realizace, ale ze-
jména následného provozu a údržby. Toto 
si město naší velikosti, a navíc v této době 
prostě nemůže v žádném případě dovolit. 

Přesto všechno musím připustit, že exi-
stuje moment, kdy by všechny tyto pádné 
argumenty šly stranou a město by o kou-
pi „za každou cenu“ mělo usilovat. To by 
nastalo v  případě rizika odprodeje areálu 
zájemci, jehož plány by ohrožovaly základ-
ní fi lozofi i fungování Poličky jako klidného, 
bezpečného a  čistého města. Nebuďme 
naivní. Pohybujeme se v prostředí soukro-
mého byznysu a příkladů měst, kde bojují 
se špinavými, hlučnými provozy, třídírnami 
odpadů, pofi derními ubytovnami, jsou de-
sítky. To se však v Poličce nestane! a trou-
fám si říci, že i díky velmi serióznímu přístu-
pu pana majitele a jeho vstřícnému postoji 
k městu.

V tuto chvíli máme záruku, že se novým 
majitelem stane seriózní podnikatelský sub-
jekt, který nebude ždímat potenciál stávají-
cího nevzhledného areálu bez koruny inves-
tic tak, jak je to dnes mnohdy zvykem, ale 
naopak hodlá zainvestovat v  tomto místě 
čtvrt miliardy korun! Jeho záměrem je zbou-
rání budov a výstavba moderního nákupní-
ho prostoru s  maloobchody (plnohodnot-

Vážení občané Poličky, ného, nikoli diskontního typu), parkováním, 
zelení, včetně malého parku, popř. dalších 
parkovacích míst i  pro obyvatele přilehlé-
ho sídliště. Počítá také s možností oslovení 
místních podnikatelů nebo živnostníků. To 
vše za svoje peníze. 

Samozřejmě očekávám případnou kri-
tiku bez znalosti jakýchkoli informací ve 
stylu: „další nevzhledné nákupní kostky 
a  betonové plochy“. K  tomu dodávám, že 
investor pro rozptýlení obav a  zapracová-
ní připomínek města počítá v  nejbližších 
týdnech s prezentací návrhu řešení lokality 
před zastupiteli a dodávám, že vizualizace, 
které jsme zatím neformálně měli možnost 
na jednání zhlédnout, výše uvedené obavy 
nenaplňují. 

Velmi citlivě vnímám a  trápí mě samo-
zřejmě otázka další konkurence malým ob-
chodům a  živnostníkům ve městě. Nějaké 
jednoduché geniální řešení problému, se 
kterým se potýkají všechna střední a velká 
města, ale prostě nemám. Jediným recep-
tem, který může zajistit prosperitu i men-
ších podnikatelů, je vytváření dalších a dal-
ších pracovních míst (což se mimochodem 
přesunem fi rmy Ponas do obrovského are-
álu průmyslové zóny a  výše zmíněnou in-
vesticí reálně děje), nárůst počtu obyvatel 
a návštěvníků města (byť třeba jen dojíždě-
jících za prací). Věřím, že tato velká změna 
naopak může nastartovat další příležitosti 
pro podnikání a činorodost našich lidí.

Promiňte mi možná delší zamyšlení, ale 
měl jsem potřebu vysvětlit uvažování moje 
a  troufám si říci i  velké části zastupitelů, 
kteří v tomto nelehkém rozhodování podle 
mne zvolili realistické a odpovědné řešení. 
Za to jim děkuji.

Jaroslav Martinů, starosta města
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Ne vždy souhlasím s  panem starostou, 
ale tentokrát ano. A  to jednoznačně - ne-
kupovat budovu KOH-I-NOORU. Byla by to 
pro město ekonomická sebevražda. Část-
ka, kterou požaduje majitel nemovitosti, 
je neúměrně vysoká. Vezmeme-li v  úvahu 
240 milionů Kč, výdaje na projekty, pře-
stavbu, ... to prostě nejde. A navíc – co dál? 
Komunitní centrum v Poličce máme, o byty 
na dopravní tepně by asi nikdo nestál. Fan-
faronské návrhy Pirátů, přidružených stran 
a městem dotovaných neziskovek, jsou ve-
směs kontraproduktivní. Stačí se zamyslet 
nad jejich plány s  lesoparkem Liboháj. Už 
teď tam vznikají kůrovcové holiny. Buď ne-
chte přírodu, ať sama rozhodne, nebo jí po-
mozte vysázením vhodných stromů – úkol 
pro neziskovky jako stvořený. 

Město už teď nese následky svých neu-
vážených činů. Obrovské ztráty agrárních 
ploch při výstavbě Milacronu. Ano, jsem 
sentimentální – jako děti jsme prožily u sv. 
Antoníčka hodně chvil. Nemá smysl ptát se, 
kam zmizel šumící pramen a do které černé 

díry odtekly milacronové zisky. Ano, ne vždy 
souhlasím.

Vraťme se k budově KOH-I-NOORU. Co 
s  ní? Vybudovat v  tomto místě relaxační 
plochu? Nebo, se skřípěním zubů, přijmout 
další supermarket? Na sídliště se nalepí 
parkoviště, další drobní obchodníci zmizí 
z centra.

A závěrem poznámka k sídlišti Bezručo-
va. Padla další agrární plocha. S jakým vý-
sledkem? Jistě, město získalo pár bytů, pro-
stor k rozmnožování byl vytvořen. Za jakou 
cenu? A  to nemluvím o  estetické stránce. 
Nevidím koncepci, pár dřevěných staveb už 
teď chátrá pod dohledem megalomanského 
sídla. Běží ještě ten TV pořad s architektem 
Vávrou?

Blíží se volby. Koalice se opět dohodnou 
a budeme tam, kde jsme. Rozmazlení lidé 
už nevědí, co šíleného vymyslet. Proč asi 
musel přijít novodobý „mor“? Babylonská 
věž už spadla, jen společnost to stále ne-
vidí.

Marie Fritschová

Koupit či nekoupit
aneb k debatě o koupi areálu KOH-I-NOORU

Vážení pánové,
dovolte mi velmi krátce napsat několik málo vět 

k Vašemu článku. Především chci sdělit, že mě netě-
ší opakovaně reagovat na četné příspěvky z posled-
ního období, zpravidla přicházející až v samotný čas 
uzávěrky vydání Jitřenky a ve kterých zaznívají časté 
nepřesnosti a nepravdivé informace, které staví ve-
dení města do špatného světla.

Milí přátelé, Štěpáne a pane Martine, z Vašeho 
nadšení mám upřímnou radost. Vaše mládí je Vaše 
veliké bohatství a to vše naše město potřebuje. Nic-
méně mám za to, že mám právo, věci, které často 
popisujete nepřesně, a  ne zcela tak, jak se udály, 
upřesnit do skutečné podoby.

Tyto řádky nepíši s  cílem opakovat a  přít se 
o  jednotlivá slovíčka v  mnoha článcích z  poslední 
doby. Píši je z toho důvodu, že cítím povinnost na 
mnoho věcí reagovat a  napsat reálnou pravdu ve 
věci událostí, které jsou často zkresleně podávané. 

Pohled z pozice vedení města
Přátelé, píšete o otevřeném městu, o komunikaci 

a poskytování informací. Ano, velice rád souhlasím 
a o všechny tyto aspekty poctivě usiluji a vítám ja-
koukoliv pomoc. Štěpáne, jako jeden z velkých dů-
kazů otevřenosti našeho města vidím i mj. v našich 
pravidelných vzájemných schůzkách vždy v den za-
sedání zastupitelstva města, kdy diskutujeme mno-
ho různých aktuálních témat. 

Na druhou stranu ale opakovaně, dle mého názo-
ru, zbytečně, píšete věty „v tichosti vládnout za za-
vřenými dveřmi úřadu, starostovy bábovičky apod.“ 
Myslím, že tyto věty nepřispívají k dobré spolupráci 
a budování vzájemné důvěry. 

Za sebe si přeji a věřím, že dojde ke zlepšení naší 
vzájemné komunikace. Rád k  tomu ze své pozice 
přispěji. 

S pozdravem 
Jaroslav Martinů 

starosta města 

Je až  pozoruhodné , s  jakou vervou pan starosta 
„uvá dí  na pravou mí ru“ informace obsaž ené  v naš ich 
č lá ncí ch. Ve svý ch reakcí ch ná s vykresluje jako ty, 
kdo mají nepř esné  informace nebo pomýlené ná zory. 
Prostě  jako ně koho, kdo na pí skoviš ti boř í  bá bovič ky.

Ano, jsme mladí , nadš ení  a má me chuť  a elá n posou-
vat vě ci k lepš í mu. A to se nemusí  vš em lí bit. Ně kdo to rá d 
vš echno pě kně  př i staré m. 

Naš í m cí lem je otevř í t mě sto obč anů m, komuniko-
vat s nimi a poskytovat jim vš echny dů lež ité  informace. 
Ne si v tichosti vlá dnout za zavř ený mi dveř mi ú ř adu. 

Nemáme zájem cokoliv boř it, ale chceme o  vě-
cech mluvit a následně na pevný ch základech spo-
lečně stavě t.

Dě kujeme vš em, kdo se zapojujete do naš ich 
diskuzí  na facebooku. Tu ohledně  mož né  koupě  
areá lu po fi rmě  Koh-i-noor Ponas označ il pan sta-
rosta za „vý levy, které  by mohly naruš it vzá jem-
nou dů vě ru mezi mě stem a souč asný m majitelem 
areá lu“. To považ ujeme za urá ž ku vš ech sluš ně  
diskutují cí ch obč anů , kteř í  mají  ná pady, vize, ane-
bo jim jen není  lhostejné , jak bude jejich mě sto 
v budoucnu vypadat.

Takž e, milí  Polič á ci, nechte si své  diskuze do hos-
pod a  kavá ren, až  se otevř ou. A  do té  starostovy 
bá bovič ky už  prosí m neš ť ouchejte. Hlavně né na 
facebooku.

Štěpán Vlček, Martin Klepárník

Uvá dění  informací  na sprá vnou mí ru

dovolte mi nejprve poděkovat za Váš 
příspěvek. 

Jsem velmi rád, vážená paní, že i Váš 
postoj k  odkupu budovy KOH-I-NOOR 
je ve shodě s většinovým názorem Za-
stupitelstva města Poličky. Ano, většina 
zastupitelů si skutečně myslí, že součas-
ná situace, kdy celá země má velké eko-
nomické potíže včetně značného propa-
du daní, které doléhají velikou silou i na 
naše městské příjmy, si nemůžeme tak-
to nákladnou záležitost dovolit. Je třeba 
vždy vidět i  další nejbližší cíle našeho 
města, především přestavbu dětského 
domova na byty za cca 80 mil. Kč. 

Pevně věřím, že aktivní přístup naše-
ho města včetně slibu majitele areálu 
Ing. Břízy maximálně zohlednit poža-
davky města jsou zárukou, že celý areál 
najde smysluplné využití ve prospěch 
Poličky a  nebude sloužit pro aktivity, 
které bychom neradi viděli (např. uby-
tovna apod.).

Vážená paní, milí čtenáři, ani já nejá-
sám nad zábory zemědělské půdy, které 
jsou bohužel daní za nezbytný rozvoj 
každého města. Máte pravdu, že u  sv. 
Antoníčka býval pramen. Jako chlapec 
si jej velmi dobře pamatuji. Ano, zmi-
zel a zmizel nespočet dalších pramenů 
a potůčků. Důvodem ale není výstavba 
Milacronu, za důvod osobně považuji 
velkoplošné průmyslové zemědělství 
s velkým poměrem zorané zemědělské 
půdy. Podle mnoha celosvětových ba-
datelských závěrů je to jeden z hlavních 
důvodů vysychání krajiny a všech souvi-
sejících krajinotvorných dopadů.

Za naše město mohu přislíbit maxi-
mální úsilí a  snahu o  zakomponování 
prvků zeleně, parkovacích míst a co nej-
vhodnější architektury celkového vzhle-
du nové výstavby do nového využití plo-
chy po KOH-I-NOORu.

Ve věci nové výstavby v oblasti Bez-
ručova, popř. Mánesova se domnívám, 
že každé město musí podporovat vý-
stavbu rodinných domků a bytů s cílem 
nedopustit odchod lidí ze svých měst. 
Tak tomu je i v naší Poličce. Každý z nás 
někde bydlí, kde dříve bývala taktéž ze-
mědělská půda.

Mám za to, že pěkná a krásná úprava 
zahrádek kolem domů v  nemalé míře 
přispívá k zadržování vody a k celkové-
mu zlepšení klimatu. Osobně vidím jako 
největší problém české krajiny současné 
pojetí našeho zemědělství a lesnictví.

Ještě jednou moc děkuji a jsem s po-
zdravem

Jaroslav Martinů, starosta města 

Vážená paní
Fritschová, 
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VELIKONOCE – SVÁTKY JARA slaví lidé 
od nepaměti. Příroda se probouzí, i když ji 
lidé nepozorují, i ve válečném či epidemic-
kém stavu, v dobách hojnosti a moderního 
života.

Velikonoce znamenají nový život pro pří-
rodu, jarní termín si k  největším svátkům 
vybrali Židé a později i křesťané. Ti jako při-
pomenutí smrti Ježíše Krista a oslavu jeho 
vzkříšení. Velikonoce = Velká noc je noc 
z Bílé soboty na Neděli velikonoční. Zahrnu-
jí více dnů než jenom pondělí, které získalo 
špatnou pověst.

HLAVNÍMI SYMBOLY jsou
VEJCE – KRASLICE – z vejce se rodí nový 

život a je potravou
POMLÁZKA – z živých svěžích prutů
MLÁĎATA – kuřátka, beránek
TRADIČNÍ POKRMY, které dodávají sílu
LIDSKÁ POSPOLITOST

KVĚTNÁ NEDĚLE – 28. března 2021
Popis a tradice – To je ten pravý začátek 

jara. V kostele se světí jívové kočičky – naše 
první květy. Děti obcházely hospodáře se 
zeleným stromkem, kterému se říkalo „lé-
tečko“. Bylo zdobené barevnými vyfouknu-
tými kraslicemi, vystřihovanými kytičkami, 
stuhami, svatými obrázky apod. 

Koleda
Smrt vynesem za lesem, nové léto 

přinesem.
Fijala, růže, kvísti nemůže, až jí milý 

Pánbu pomůže.
Ó ty svatá Marketo, dej nám dobré léto

Na pšeničku, na žito
Ať je můžem žíti a Boha chváliti.

Svatej Jiří, svatej Ján po věnečku veze 
nám.

Nám, nám, nám, mládencům a pannám.
Podle Jitřenky z r. 1894

Pokrm 
Na Květnou neděli se nemělo nic péci, 

aby se nezapekl květ stromů. 

Květinové mohou být však vaše talíře, hr-
nečky nebo ubrus.

Výtvarná aktivita –NECHTE SVÉ DVEŘE 
ROZKVÉST 

Při procházce do přírody nařežte jívové 
kočičky a upravte z nich věneček. Opadané 
květy snadno dolepíte.

Přírodní aktivita – OSENÍ NEBO 
ŘEŘICHA

Do vajíčkové skořápky dejte hlínu nebo 
vatu a  zasejte semínka řeřichy nebo pše-
nice. Podobně poslouží seříznutá plastová 
lahev. Osení vám sice nevzejde do Veliko-
noc, ale i po nich vám bude užitečné – do 
polévky.
ŠKAREDÁ ČILI SAZOMETNÁ STŘEDA

Popis a tradice – Je to den Jidášovy zra-
dy. Říká se, že se na Ježíše škaredil. Jméno 
Sazometná má od vymetání sazí z komína. 
Kdo se v ten den mračí, bude se prý mračit 
každou středu v roce. 

Takže se usmívejte!
Pokrm – TRHANCE 
I  jídlo má vypadat nepovedeně. Nejlepší 

příležitost, jak děti nechat připravit samo-
statně třeba placky, palačinky nebo brambo-
ráčky a pochválit je, i když se jim nepovedou.
ZELENÝ ČTVRTEK 1. apríla 2021

Popis a tradice – Poslední den, kdy jsou 
slyšet kostelní zvony, poté utichnou až do 
Bílé soboty (odlétají do Říma). V těch dnech 
chodí děti po vsi s klapačkami a řehtačka-
mi. Zelený čtvrtek je také dnem poslední 
večeře Ježíše Krista, při ní jedl hořké byliny. 
Proto se jedí zelené pokrmy.

A letos na ten den připadá apríl! Šprýmy 
a škodolibosti zná celá Evropa…

TIP - Zkuste si s  dětmi klepat, hrkat 
a řehtat na cokoli, co doma najdete – v ku-
chyni toho bude dost . Třeba tím uvolníte 
váš vztek a únavu z proticovidových opatření.

Pokrm – „NĚCO ZELENÉHO“ a „JIDÁŠE“
https://www.testovanonadetech.com/

aktivita/0790-7-receptu-pro-zeleny-ctvr-
tek

Tradiční pečivo „jidáše“. Pečou se ze 
sladkého kynutého těsta a  všelijak se za-
motávají. To zvládne každé dítě. Když na 

těstě uděláte uzel a  jeden konec rozřízne-
te, vznikne ptáček. Aby bylo pečivo lesk-
lé a hladké, potřete je vajíčkem až tak po 
3 minutách pečení. Hotové se pokapávají me-
dem a prý ochrání proti hmyzímu štípnutí.

Aktivita – „NĚCO ZELENÉHO“ a „JIDÁŠE“
Zelené tulipánky ušijte ze zbytků látek 

nebo barevného papíru. Květ naplňte vatou 
pokapanou vonným olejem nebo přidejte 
nadrolené usušené bylinky či koření, pak 
zašijte. Na špejli budou hezké jako zápich, 
bez ní vám mohou provonět oblečení ve 
skříni.

Když vám nějaký jidášek ztvrdne, udě-
lejte z něj také zápich do květináče. Nebo 
malé ptáčky a  točenice upečte z  tužšího 
těsta, třeba i jako perníčky, a poslouží jako 
další dekorace.
VELKÝ PÁTEK

Popis a  tradice – Je to den soudu 
a ukřižování Ježíše Krista. Křesťané si při-
pomínají jeho utrpení procházením křížo-
vé cesty a přísně se postí především od 
masa.

Lidové zvyky se zaměřují na úctu k pří-
rodním živlům – k vodě a k zemi. Před vý-
chodem slunce se děvčata chodila oplách-
nout vodou z potoka, aby jim nenaskákaly 
pihy. Hlína má odpočívat.

Poslechněte si legendu z Horácka: 
Když Pán Ježíš zemřel na kříži, tekla jeho 

krev na zem pod křížem.
Slepice tam přišly a zobaly. Proto o Veli-

konocích snášejí červená vejce.
TIP – Dobrá zpráva! – na velký pátek se 

nesmí prát prádlo (máčelo by se v Ježíšově 
krvi)

Pokrm – Špatná zpráva! NIC .
Nebo si připravte jediné jídlo dne. A  to 

hustou POLÉVKU z toho, co dům dá. Nej-
častěji se jedla bílá zelnačka s bramborami, 
bez uzenin.

Dobrodružná, pohybová a přírodní akti-
vita – Pokud chcete najít POKLAD, hledejte 
ho právě na Velký pátek (trochu pohan-
ských zvyků neuškodí ). Udělejte dětem 
šipkovanou za pokladem (pozor, jde to 
i doma ).

Cíl můžete zvolit u  nejbližšího potůčku, 
říčky nebo rybníku. Vezměte si s sebou ru-
kavice a pytel na odpadky. Všímejte si všeho, 
co kolem roste a žije. Najdete-li nějaký nepo-

TRADIČNÍ VELIKONOCE NEOBVYKLE 
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 Jak si je užít spolu i z domu a nezbláznit se 

řádek, hoďte ho do pytle a „ukliďme Česko“. 
Voda i půda si zaslouží naši úctu a pomoc.

BÍLÁ SOBOTA
Popis a tradice – Bílá sobota má jméno 

podle bílého šatu nově pokřtěných lidí při 
večerní bohoslužbě tento den. Je to sym-
bol nového začátku, nevinnosti, začátku 
s  čistým štítem. Po čtyřiceti dnech půstu 
je třeba dokončit přípravy na nejslavnější 
den – neděli. 

Doma je třeba barvit a  zdobit vajíčka 
a plést pomlázky z vrbového proutí, upéci 
pokrmy…

Pokrm – MAZANEC a  VELIKONOČNÍ 
NÁDIVKA

https://www.ceskevelikonoce.cz/veliko-
nocni-menu/

Oba pokrmy jsou staré a symbolické. Ob-
sahují mnoho vajec, másla, vzácnější bílou 
mouku. 

Mazanec je mastný, „mazaný“, kynutý 
bochánek, jeden z nejstarších druhů pečiva. 
Je to vlastně bílý chleba a chleba je každo-
denní potrava

Nádivka, „hlavička“, „hlavnička“ je z peči-
va a  vajec a  také z masa, které po půstu 
dodá sílu, a z čerstvých zelených bylin. Ná-
divku můžete podávat místo chlebíčků. 

Výtvarná aktivita – ZDOBENÍ KRASLIC
Už je čas omalovat vajíčka. Slovo krasli-

ce znamená „krásnyj“ = červený, takže zá-
kladní barvou bývala červená. Jako symbol 
života sloužila vždy vejce plná, později i vy-
fouknutá barevná.

TIP – Možná jste letos nestihli koupit 
barvy na vajíčka. Nevadí, použijte přírodní 
barviva z kuchyně. Cibulové slupky barví na 
hnědo, kmín barví na žluto a červené zelí na 
modrou až tyrkysovou.

Jednoduché kreslení na bílá nebo běžná 
hnědá vejce je také moc pěkné. A znova se 
vám budou hodit smajlíci.

Aktivita – PLETENÍ POMLÁZKY 
Pokud jste to ještě nedělali, návody hledej-

te na internetu nebo si nechte poradit zkuše-
ným koledníkem. Když se vám tento pletenec 
nepovede, pořiďte si alespoň čerstvý prut se 
stuhou.

TIP – Pomlázka „pomlazuje!“, proto musí 
být upletena z  mladých vrbových prutů! 
Jejich síla přechází do všech vymrskaných 
osob. Cílem bylo vyhnat nemoci, prašivinu, 
udržet mládí a krásu všech. 

BOŽÍ HOD VELIKONOČNÍ  4. dubna 2021
Popis a tradice – Nastala neděle vzkříše-

ní! Den oslav, radosti, hodování. A k tomu 
patří dobré jídlo snědené u  svátečně pro-
střeného rodinného stolu z nejlepšího ná-
dobí. Jídelníček je bohatší a  jeho složení 
vyplývá z tradice. 

Bylo zvykem, že hlava rodiny rozdělila 
jedno vařené vajíčko (nejlépe kraslici) a po-
dala každému členu rodiny, aby ve světě 
nezabloudil a našel cestu domů.

Pokrm – PIŠKOTOVÝ BERÁNEK
Ten se stal tradičním velikonočním po-

krmem až ve 20. století po vzoru města. 
Ale beránek je symbolem jara i  křesťan-
ských a židovských Velikonoc od prvopo-
čátku.

Výtvarná aktivita – BERÁNEK Z  POP-
CORNU

TIP – Zazpívejte si jarní písničku. A nauč-
te se s dětmi velikonoční koledu, budete ji 
přeci zítra potřebovat.

http://www.vasedeti.cz/rodina-a-vzta-
hy/tradice-a-zvyky/velikonocni-koledy-a-
-basnicky/

Velikonoční pro holky
Kropenatá slepička
snesla bílá vajíčka,

obarvím je, vymaluji,
všechny chlapce podaruji,

pentličky si nastříhám,
na pomlázku jim je dám.

Pomlázka
Upletl jsem pomlázku,
je hezčí než z obrázku,

všechny holky, které znám,
navštívím a vymrskám.

Než mi dají vajíčko,
vyplatím je maličko. 

VELIKONOČNÍ PONDĚLÍ
Popis a  tradice – Je to červené pondělí. 

Červená je barva života, radosti. Zvyky jsou 
lidové. Chlapci chodí koledovat a  dostanou 
od děvčat kraslice. Tyto zvyky zhusta upadají. 
Vraťme se proto k dávnější praxi. Ještě v 19. 
stol. se šlehali navzájem muži a ženy, děti, jak 
holky, tak kluci; hospodář vyšlehal dobytek.

Koledovat se pak chodívalo také v úterý, 
příští neděli zase do sousední vesnice, ke 
vzdálenějším příbuzným, nebo koledova-
la děvčata.  Koleda má trojí význam, je to 
básnička či písnička, je to jídlo, které za její 
přednesení dostaneme, i samotná obchůzka.

TIP – NAJDĚTE VHODNÝ ZPŮSOB KO-
LEDOVÁNÍ: zdraví potřebuje každý člen ro-
diny, jemně se vymrskejte pomlázkou nebo 
prutem navzájem. V  tom nám nebrání ani 
karanténa. Odložte obchůzku o týden. Ko-
ledujte zvláště u  svých prarodičů pomocí 
moderních technologií. At děti přednesou 
koledu do telefonu. Nejdůležitější je přeci 
komunikace.

Pokrm – VAJÍČKA na tisíc způsobů
Výtvarná aktivita – ZAJÍČEK Z RULIČEK
Aktivita pohybová – Inspirujte se ně-

meckými nebo anglickými Velikonocemi 
a poschovávejte dětem čokoládová vajíčka 
po domě nebo po zahradě, kde je poztrácel 
velikonoční zajíček. Hledání je bude určitě 
bavit a také si svoji koledu zaslouží 

Naši předci znali mnoho obyčejů a  her 
s vejci, ale do dnešní doby se moc nehodí. 
Vejce se házela přes střechu, aby bylo vy-
soké obilí. Zakopávala se do pole, aby byly 
nalité klasy. Válela se z  kopce a  soutěžilo 
se, čí vejce se dokutálí nejdál.

Připravilo Městské muzeum a galerie 
Polička
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Hrad Svojanov společně s dalšími nestát-
ními památkami bojuje o fi nanční podporu ze 
státní kasy. O  novém společenství ANOPA 
(Asociace nestátních otevřených památek) 
jsme si povídali s  ředitelem hradu Svojanov 
Milošem Dempírem. 

Není překvapením, že také hrady, zámky, 
muzea a všechny další památky se v loňském 
roce kvůli koronavirové epidemii dostaly do 
fi nančního propadu. Nařízením vlády musely 
uzavřít brány pro veřejnost a to se podepsalo 
na jejich ekonomické situaci. Na kompenzace 
od státu však všechny nedosáhly. Hlavně ty, 
které nejsou v majetku státu. Proto vzniklo 
nové společenství nestátních památkových 
objektů. Jejich zástupci dali hlavy dohromady. 

„Měli jsme pocit, že v současné době chybí 
určitá protiváha pro státní památkové objek-
ty, které jsou sdružené v  rámci Národního 
památkového ústavu (NPÚ). NPÚ nezařa-
zoval nestátní památkové objekty do svých 
propagačních činností. Proto jsme se rozhodli 
založit organizaci, která by naopak sdružova-
la nestátní památky, které jsou ve vlastnictví 
ať už soukromých osob, právnických osob, 
obcí, měst nebo třeba i  církví,“ říká ředitel 
hradu Svojanov Miloš Dempír, který je jedním 
ze zakladatelů asociace ANOPA. 

Cílem asociace je společně vystupovat jmé-
nem těchto objektů a hájit jejich zájmy. „Na-
příklad v dnešní době to je velmi důležité. Tyto 
památky jsou postižené dlouhodobým uzavře-
ním z důvodu nařízení vlády. Doposud neměly 
šanci získat žádnou kompenzaci za škody, kte-
ré jejich uzavřením vznikly a  vznikají dál. Pro 
nestátní památky nastala velice těžká situace,“ 
uvádí Miloš Dempír. Zatímco státní objekty od-
čerpávaly poměrně velké částky z vládních pro-
gramů na podporu kultury už v loňském roce, 
nestátní památky nedostaly ze státní kasy ani 
korunu. Z kulturního sektoru byly za ztráty na 
vstupném doposud kompenzované památky 
ve správě NPÚ a Pražský hrad. „V zájmu spra-
vedlivého a rovného přístupu je potřeba kom-
penzovat i ostatní provozovatele památek, ne-
boť vládními nařízeními byly uzavřené všechny 
památky bez ohledu na právní formu,“ zdůraz-
ňuje Miloš Dempír.

Jaký je tedy úkol asociace? „Jedním z prv-
ních impulsů a prvních cílů je jednat s mini-
sterstvem průmyslu a  obchodu, s  minister-
stvem kultury a  celkově s  vládou o  tom, že 
i  nestátní památky potřebují podporu. Tím, 
že nemají tržby, nemají šanci se živit. Organi-
zace, které je spravují, nemají ani prostředky 
na jejich správu, údržbu, což se samozřejmě 
podepíše na stavu těchto objektů. Vzhledem 
k tomu, že je to naše národní dědictví, je velmi 
důležité, aby se prostředky na podporu těchto 
objektů našly,“ konstatuje Miloš Dempír. 

Správci všech nestátních objektů se o ně 
starají, jak nejlépe umějí. Prezentují je, tu-
risté je mohou navštěvovat a kochat se jimi 
stejně jako státními památkami. „Jak už ná-
zev asociace napovídá, jedná se o  objekty 
otevřené veřejnosti, takže je vesměs živí ces-
tovní ruch. Na rozdíl od těch státních, které 
jsou samy o sobě podporované ze státního 
rozpočtu, nestátní objekty jsou většinou od-
kázané na fi nanční prostředky, které si samy 
vydělají svou činností. Tedy už z tohoto prin-
cipu samy o sobě svůj provoz a činnost mají 
mnohem náročnější. Mají mnohem těžší pod-
mínky se uživit,“ podotýká Miloš Dempír. 

Není pochyb, že nestátní památky jsou 
znevýhodněné. Nová asociace má za prvořa-
dý úkol vybojovat pro ně příznivější podmín-
ky. „Je to spousta odvětví, ve kterých chce 
asociace pomoci. Ať už je to společná pro-
pagace, či kovidová podpora. Spousta objek-
tů má zapůjčený mobiliář od NPÚ, za který 
musí platit nájem. To se týká i hradu Svoja-
nov. V těchto ztížených podmínkách, kdy si 
nestátní památky musejí vydělat na samotný 
provoz a  údržbu, jsou to vlastně další pro-
středky, které musejí investovat, aby mohly 
nějakým způsobem vůbec fungovat. Dále 
jsou to i možné různé daňové úlevy,“ vysvět-
luje Miloš Dempír. Výpadek příjmů z důvodů 
vládních nařízení je podle Miloše Dempíra 
pro provozovatele nestátních památkových 
objektů kritický. Významná část objektů je 
otevřená celoročně. Období adventu a  vá-
nočních svátků rovněž patří do hlavní turi-
stické sezony. 

Doposud se ekonomickému stavu nestát-
ních památkových objektů nikdo nevěnoval. 
Stát bral v  potaz pouze ty státní. Ostatní 
měly smůlu. „Nechceme být jen ty ostatní. 
Navíc nestátních objektů je v České repub-
lice pomalu jednou tolik, co státních. Podle 
posledních údajů z  roku 2019 je státních 
památek ve správě NPÚ 114. Celkem 98 pa-
mátek je ve správě krajů, měst a obcí, 15 je 
zřizovaných spolky, 4 obecně prospěšnými 
společnostmi, 38 církvemi a 53 podnikatel-
skými subjekty a fyzickými osobami,“ upřes-
ňuje Miloš Dempír. V České republice máme 
celkem 12 památek UNESCO. Čtyři z  nich 

jsou nestátní památkové objekty, a to histo-
rické jádro Kutné Hory s  chrámem sv. Bar-
bory a katedrálou Nanebevzetí Panny Marie 
v Sedlci, poutní kostel sv. Jana Nepomuckého 
na Zelené hoře ve Žďáru nad Sázavou, br-
něnská Vila Tugendhat a  Arcibiskupský zá-
mek a zahrady v Kroměříži. 

Celková návštěvnost všech památek, tedy 
státních i těch nestátních, činila v roce 2019 
téměř 14,9 milionu osob. „Pro srovnání jen 
na ty nestátní se vypravilo 7 milionů výlet-
níků,“ míní Miloš Dempír. Všechny památko-
vé objekty mají nezastupitelné místo také 
ve společenském a  kulturním životě obcí 
a měst, protože pořádají také kulturní akce, 
výstavy, koncerty. Za zmíněný rok je navští-
vilo 4,5 milionu lidí. Pro zajímavost uvádíme, 
že návštěvnost muzeí a galerií vystoupala na 
14,7 milionu a divadel 6,8 milionu návštěv-
níků.

Všichni zástupci nestátních památkových 
objektů zaznamenali při vyjednávání kom-
penzací za ztráty vzniklé koronavirem stejné 
zkušenosti. „Například v  jednání s minister-
stvy, kdy jsme žádali o  podporu za vzniklé 
ztráty, která nám v  loňském roce nebyla 
přiznaná. Když jsme vystupovali jednotlivě, 
každý za „svůj“ památkový objekt, buď jsme 
ani nedostali žádnou odpověď na naši žá-
dost, nebo byly reakce negativní,“ říká Miloš 
Dempír. 

V  současné době ANOPA zaznamenává 
první náznaky, že snad i  nestátním památ-
kám svítá na lepší časy. „Začala probíhat 
úspěšná jednání. Předpokládáme, že budou 
pozitivní pro všechny památky zapojené do 
asociace. Jedna velká organizace má přece 
jen větší sílu než spousta drobných objektů,“ 
konstatuje Miloš Dempír. 

Asociace byla založená na zámku v Kromě-
říži 26. ledna 2021, kde má i své sídlo. Podle 
Miloše Dempíra je zámek v Kroměříži vysoce 
reprezentativní místo, které je ve vlastnictví 
církve. Arcibiskupství olomoucké poskytlo 
prostory, kde proběhl slavnostní akt založení, 
a nabídl i sídlo asociace. V asociaci jej repre-
zentuje Martin Krčma, výkonný ředitel kro-
měřížského zámku. K  zakládajícím členům 
asociace ANOPA patří Kateřina Šrámková, 
majitelka zámku v Loučni, Vratislav Zákout-
ský ze zámku Loučeň, Petr Lukas, zakladatel 
projektu Objevuj památky a  provozovatel 
Letohrádku Mitrovských v  Brně, Francesco 
Kinský dal Borgo, zastupující rodinu vlastní-
ků zámku Karlova koruna a hradu Kost, sta-
rosta města Brandýs nad Labem – Stará Bo-
leslav Vlastimil Picek. Nesmíme samozřejmě 
zapomenout ani na Miloše Dempíra, ředitele 
hradu Svojanov a majitele zámku Poláky. 

Květa Korbářová, PR Hrad Svojanov

Hrad Svojanov a další památky
chtějí nahradit kovidové ztráty od státu
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Máte blízkého člověka, který je mentálně 
postižený a  potřebujete pomoci s  péčí? Ne-
může již Váš blízký zůstat sám doma z důvo-
du kombinovaného postižení? 

Na území Poličska nabízí sociální služby pro 
mentálně postižené také Domov na zámku 
Bystré, který má s péčí o tyto osoby mnoha-
letou zkušenost. V  posledních letech prošel 
transformací, která byla završena před rokem. 
Nyní domov nabízí plně komunitní sociální 
služby nového střihu. 

Domov na zámku Bystré poskytuje pobyto-
vé, terénní a ambulantní sociální služby oso-
bám s  mentálním a  kombinovaným postiže-
ním. Mezi pobytové služby patří „domov pro 
osoby se zdravotním postižením“ a „chráněné 
bydlení“. K  nim v  roce 2012 přibyla terénní 
služba „podpora samostatného bydlení“ a od 
ledna 2015 „sociálně terapeutické dílny“. 

Domov pro osoby se zdravotním postiže-
ním (dále jen DOZP) je celoroční pobytová so-
ciální služba, kterou domov poskytuje osobám 
s mentálním postižením od 18 let věku, které 
mohou mít též přidružené smyslové postižení 
lehčího stupně nebo tělesné postižení.

Cílem služby je zajistit lidem takovou míru 
podpory, aby se co nejvíce přiblížili smyslu-
plnému a  plnohodnotnému životu jejich vrs-
tevníků. Domov v  rámci této služby nabízí 
poskytnutí ubytování v  jedno a  dvoulůžko-
vých pokojích, včetně celodenní stravy, pomoc 
při zvládání běžných úkonů, péči a  podporu 
v  kontaktech se společenským prostředím. 
Důležitou součástí péče jsou také vzdělávací 
činnosti. 

Domov uživatelům této služby nabízí čin-
nosti v  terapeutických dílnách. Za přispění 
externích pracovníků v domově probíhá hipo-
terapie a  canisterapie. V  rámci poskytování 
sociální služby jsou využívány běžně dostupné 
služby města (kadeřník, holič, pošta, kino, pe-
dikúra, nákupy aj). Uživatelé této služby do-
stávají takovou míru podpory, která je nezbyt-
ná. Organizace zabezpečuje ošetřovatelskou 
a rehabilitační péči, na základě ordinace lékaře 
také celodenní péči středního zdravotnického 
personálu. Cílem domova je rozvinout schop-
nosti klientů a snížit jejich závislost na službě.

Chráněné bydlení je celoroční pobytová so-
ciální služba poskytovaná v komunitním pro-
středí. Posláním služby je realizace samostat-
ného bydlení s  podporou za účelem sociální 
integrace lidí s mentálním postižením do běž-
né společnosti. Podpora spočívá především 
v dlouhodobém upevňování a rozvíjení osob-
ních a  společenských návyků a  pracovních 
dovedností. Určena je osobám od 18 let věku 
s lehkým a středně těžkým mentálním posti-
žením, které mohou mít též přidružené těles-
né nebo smyslové postižení lehčího stupně.

Uživatelům služby nabízí domov ubytová-
ní, pomoc a podporu pracovníka při zajištění 
a přípravě celodenní stravy, pomoc při zajiště-
ní chodu domácnosti, vzdělávací a aktivizační 

činnosti, zprostředkování kontaktu se spole-
čenským prostředím, sociálně terapeutické 
činnosti, pomoc při uplatňování práv, oprávně-
ných zájmů a při obstarávání osobních záleži-
tostí, základní sociální poradenství. Hlavním 
cílem služby je nalezení, rozvíjení a  využití 
zjevných i  skrytých možností a  schopností 
každého klienta.

Podpora samostatného bydlení je terénní 
služba, jejímž posláním je umožnit dospělým 
lidem s mentálním postižením žít ve vlastních 
nebo nájemních bytech a podporovat je pod-
le jejich individuálních potřeb v samostatném 
životě. Určena je lidem s  mentálním posti-
žením od 18 let z okresu Svitavy, především 
města Bystré a Poličky a jejich okolí. Domov 
na zámku Bystré nabízí uživatelům této služ-
by pomoc při zajištění chodu domácnosti, 
výchovné, vzdělávací a  aktivizační činnosti, 
zprostředkování kontaktu se společenským 
prostředím, sociálně terapeutické činnosti, 
pomoc při uplatňování práv, oprávněných 
zájmů a při obstarávání osobních záležitostí, 
základní sociální poradenství. Cílem služby je 
podpořit klienta v  samostatném bydlení ve 
vlastním nebo nájemním bytě.

Domov na zámku Bystré poskytuje již šes-
tým rokem také ambulantní službu Sociálně 
terapeutické dílny (dále STD), v  níž najdou 
pracovní uplatnění lidé s  lehkým až středně 
těžkým mentálním nebo kombinovaným po-

stižením od 18 do 65 let, kteří nejsou vzhle-
dem ke svým postižením schopni uplatnění 
v běžném zaměstnání.

Provoz sociálně terapeutických dílen je 
realizován celoročně každý pracovní den na 
adrese Náměstí Na Podkově čp. 6 v Bystrém. 
Objekt je prostorný a nabízí dobré zázemí pro 
provoz dílen, v nichž se lidé mohou dle svých 
dovedností realizovat a aktivně se podílet na 
výrobcích z textilu, keramiky, pedigu, ale také 
při výrobě svíček, ručního papíru a papírových 
kostek. Součástí dílen je malá prodejna, ve 
které mají zákazníci možnost prohlédnout si 
rozmanitý sortiment a  současně si výrobek 
přímo zakoupit. 

Služba je poskytována zdarma a má za cíl 
dlouhodobě a pravidelně podporovat člověka 
s postižením k rozvoji a růstu samostatnosti, 
nezávislosti a soběstačnosti.

Více informací o nabízených službách nalez-
nete na webu: www.dnzbystre.cz. 

Kontakty: 
Adresa: Zámecká 1, 569 92 Bystré, Tel.: 

461 741 212, 461 741 196, E-mail: dnzbys-
tre@dnzbystre.cz, ředitel Mgr. Ivo Musil, Tel.: 
468 001 111, 603 293 032

Tato aktivita je součástí Střednědobého 
plánu rozvoje sociálních služeb pro území 
Poličska. Projekt je fi nancován z  Evropského 
sociálního fondu, Operační program Zaměst-
nanost.

Kde hledat pomoc na Poličsku

Vážení čtenáři, rádi bychom Vás informo-
vali o tom, že Oblastní charita Polička obdr-
žela od Nadačního fondu Tesco z programu 
„Vy rozhodujete, my pomáháme“ 20 000 Kč 
na pořízení dvou vysoušečů vzduchu. Jejich 
nákup již proběhl a  oba nové vysoušeče 
spolu s našimi již stávajícími pilně pracují, 
slouží, vysouší, a  tedy pomáhají v  našem 
regionu všude tam, kde potřebujete řešit 
tíživou situaci způsobenou vodou a přemí-
rou vlhkosti. Pokud takovou situaci řešíte, 
neváhejte nás kontaktovat, rádi Vám zapůj-
čením vysoušeče pomůžeme. 

Touto zprávou směřující k  široké veřej-
nosti bychom také rádi poděkovali Nadač-
nímu fondu Tesco, že podpořil náš projekt 
„Dovolte nám pomáhat tam, kde voda zne-

Tesco s námi pomáhá
hodnotila Váš domov“, velmi si toho váží-
me a oceňujeme jeho spoluúčast na řešení 
možných krizových situací. 

Mgr. Martin Dvořák
ředitel Oblastní charity Polička
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Povinnost držet se kvůli Covid-19 co nej-
více doma může klidně přinést historické 
a  literární poklady. Poličské muzeum se 

rozhodlo vyzvat seniory, aby během karan-
tény sepsali paměti či krátké vzpomínky. 

A nemusí to být jen o zlých či přelomových ča-
sech, ale i zajímavých zkušenostech, o všedních ra-
dostech a každodenním životě. O tom, co jsme za-
žili spolu, jako obyvatelé krásného věnného města 
Poličky, jako rodina i jako členové různých spolků. 

Výzva je určená pro místní seniory uzavřené 
doma a cíleně ji zašleme i do domovů pro seniory 
v okrese. Ale platí samozřejmě i pro ty, kteří dnes 
žijí v  jiné části republiky a  v  Poličce prožili část 
života. Muzeum by rádo vybrané pasáže průběžně 
zveřejňovalo a  poté je svázalo a  nechalo na vy-
žádání k nahlédnutí na recepci muzea. Neváhejte 
a řekněte o tom svým rodičům a prarodičům, aby 
jim čas trávený doma utíkal rychleji a  radostněji. 
Pevně věříme, že se zde objeví nejeden poutavý 
příběh!

Texty napsané na počítači, psacím stroji či ru-
kou budou přijímat už od tohoto týdne přes email 
zavoralova@muzeum.policka.org nebo poštou na 
adrese Městské muzeum a  galerie, Tylova 114, 
Polička. Zásilku je třeba označit heslem: „Paměti 
z karantény“. 

Pokud se ale do výzvy bude chtít zapojit i někdo 
další, nemusí se bát, že by jeho vzpomínka či záži-
tek nebyl zveřejněn. 

Děkujeme!

Výzva seniorům: pište paměti

Vážení přátelé senioři a důchodci, 
bohužel se neustále potýkáme se zákeř-

nou nemocí covid 19.
Už to trvá velice dlouho a především v po-

sledním období se zvýšenými opatřeními, 
zřejmě nejen nás starší, to velmi unavuje. 
Potřebovali bychom více sluníčka, přátelské 
besedy a vycházky do přírody. Je proto více 
než nutné vzájemně komunikovat alespoň 
mezi jednotlivci. Komunikace s  jednotlivý-
mi členy výboru probíhá telefonicky nebo 
přes počítač. Probíráme současnou situaci 
a řešíme dlouhodobé programové cíle, kdy 
musíme operativně měnit dle možností pří-
slušné termíny již připravených akcí. Věří-
me, že konečně dojde k obratu a zlepšení 
zdravotní situace, abychom se mohli vrátit 
k normálnímu životu.

Díky dobré spolupráci s  vedením města 
můžeme pomoci v  případě nouze členům 
naší organizace.

Je potěšitelné, že se objevuje snaha o jed-
notnou organizaci důchodců. Potřebujeme 
prostor a zdravé prostředí pro naši činnost, 
čeká nás hodně práce.

Přeji všem důchodcům, aby byli zdrávi 
a mohli si užít v pohodě velikonoční svát-
ky. Případné nové informace budou sděleny 
mailem a Vlašťovkám.

Za výbor MOSČR
Jaroslav Koráb

Aby nikdo 
nebyl sám

Dne 18. 3. 2021 proběhlo v  DPS Penzion 
v Poličce antigenní samotestování na Covid. Oby-
vatelé měli možnost si vyzkoušet samotestování 
a přesvědčit se tak, zda jsou negativní. „Samo-
zřejmě, že jsme měli obavy, zda nejsme nakažení 
Covidem“, podotkl nejeden obyvatel Penzionu, 
„ale právě kvůli tomu jsme do toho šli“. 

Samotestování se podrobilo téměř 40 obyva-
tel, s  výsledkem negativního testu. Na druhou 
stranu to ovšem nezakládá na zvolnění obezřet-
nosti, naopak je třeba stále dodržovat všechna 

Testování na Covid-19 v Penzionu
nařízená opatření k zabránění možného přenosu 
koronavirem, zejména v  tomto druhu zařízení 
DPS.

Za celou akci je třeba poděkovat Janu Smej-
kalovi, který se fi nančně podílel na zajištění 
testů, ve spolupráci s  místní fi rmou MEDESA 
s. r. o. Polička a za výpomoc dalších dobrovolníků 
z poličského Divadelního klubu. Pokud obyvatelé 
projeví zájem, bude jistě možné samotestování 
opakovat. 

ředitel DPS Penzion, Pavel Brandejs

Tylův dům 
informuje

Do uzávěrky dubnového čísla Jitřenky 
nebylo stále jisté, zda dojde k  nějakému 
postupnému rozvolnění opatření v součas-
né epidemické situaci. A  pokud ano, jest-
li se to projeví například v oblasti kultury. 
Pracovníci Tylova domu proto opět prosí 
veřejnost, aby i  nadále sledovala aktuální 
informace na webu a  sociálních sítích to-
hoto zařízení. „Pokud během dubna dojde 
k  nějakému posunu, budeme návštěvníky 
ihned informovat, zda se nějaké původně 
plánované akce přeci jenom uskuteční. A to 
nejen na našich zmíněných komunikačních 
kanálech, ale také pomocí regionálních mé-
dií,“ uvedl ředitel Tylova domu Petr Cuper.

(sáň)

KOUPÍM ZDĚNOU
GARÁŽ

V POLIČCE

Prosím nabídněte na

tel.: 721 105 025
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letošní divadelní sezóna bude opět netradiční. V roce 2021 Vám budeme moci nabídnout pouze tři divadelní
hry v rámci jednoho abonentního cyklu. V současné chvíli domlouváme náhradní termíny nového abonmá.
Vzhledem k nadále trvajícímu uzavření kulturních zařízení budeme stávajícím abonentům zasílat nabídku
předplatného až v momentě, kdy budou domluvené náhradní termíny divadelních her. Prodej abonentních
průkazů bude zahájen, až bude jasné, kdy dojde k obnovení běžného provozu Tylova domu. 

Pokud vlastníte vstupenku na divadelní hru VELETOČ, která je součástí abonmá JARO 2020, prosíme Vás o
trpělivost a pochopení. Vzhledem k nepříznivému vývoji epidemické situace se tato divadelní hra uskuteční v
novém náhradním termínu, o kterém Vás budeme včas informovat. Pokud si i přesto přejete Vaše vstupenky
na toto představení vrátit, obraťte se s Vaším požadavkem na email tyluvdum@tyluvdum.cz

Tým Tylova domu

AKTUÁLNÍ
INFORMACE

K OČ IČ Í  H R A
K l i c p e r o v o  d i v a d l o  H r a d e c  K r á l o v é

První ze tří inscenací je proslulá tragikomedie Kočičí hra maďarského dramatika Istvana Örkenyho s Jitkou Smutnou
a Zorou Valchařovou-Poulovou v rolích stárnoucích sester Erži a Gízy, jejichž život dělí železná opona. Životní příběh
dvou nejkrásnějších dívek z městečka Leta, okresu Szolnok, které se pokusí zachovat si svůj nezdolný optimismus,
sesterskou blízkost a vášnivou touhu po životě, který sice není vždy jednoduchý, ale rozhodně stojí za každé trápení!
Inscenaci režíruje autorka adaptací a divadelních her Tereza Karpianus.

O D V O L Á N Í
D i v a d l o  v  Ře z n i c k é

Dále se můžete těšit na divadelní hru Odvolání amerického dramatika s italsko-irskými a rusko-židovskými kořeny 
Billa C. Davise. Režie se ujal herec Miroslav Táborský, který se současně představí v roli kněze Farleyho. Roli rebelujícího
studenta katolického semináře si zahraje mladý herec známý z mnoha filmů, pohádek i divadelních rolí, Filip Cíl. Hra je
propracovanou studií charakterů, ale oplývá i komickými situacemi, které její apel nijak nesnižují, naopak zdůrazňují
hlavní téma a myšlenku, a to je osobní odvaha každého z nás.

P E N S I O N  P R O  S V O B O D N É  P Á N Y
D i v a d l o  P a l a c e

Třetí divadelní hra, kterou uvedeme v rámci abonmá, je legendární komedie Pension pro svobodné pány irského
spisovatele a dramatika Seana O’Caseyho. Tento ztřeštěný kousek  je známý především filmovým divákům v úpravě
Jiřího Krejčíka z konce šedesátých let s hvězdným obsazením Iva Janžurová v hlavní ženské roli a Josef Abrhám s
Jiřím Hrzánem v rolích nájemníků pensionu. V režijním pojetí herce Jaromíra Dulavy se těchto rolí zhostí mladá
herecká generace. Těšit se můžete na pohybové eskapády „svobodných pánů“ Patrika Děrgela a Lukáše Příkazkého.

S E Z Ó N A  2 0 2 1

Vážení diváci,

DIVADELNÍ ABONMÁ

Tylův dům je uzavřen do odvolání. Běžný provoz bude 
obnoven po rozvolnění vládních opatření týkajících se kulturních zařízení.
Aktuální informace naleznete na našich webových stránkách a sociálních sítích.
Předprodej vstupenek zajišťuje: Informační centrum Polička, Palackého nám. 160, tel. 461 724 326.
V Tylově domě se vstupenky prodávají vždy pouze hodinu před danou akcí. Změna programu vyhrazena.

www.tyluvdum.cz

Sledujte nás:

C E N Í K  PŮ L R OČN Í H O  PŘE D P L A T N É H O  

   
 I I .  c e n o v é  p á s m o :
I I I .  c e n o v é  p á s m o :

  I .  c e n o v é  p á s m o : 1 .       
7 .      -  

1 2 .   a     1 3 .  řa d a  +  če l n í  b a l k o n   
1 1 .  řa d a  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .    

8 7 0  K č
7 8 0  K č
6 9 0  K č

 6 .  řa d a  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .    -  
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V dubnu pokračujeme s půjčováním knih 
přes výdejní okénko!

Po dvoutýdenním uzavření Městská 
knihovna obnovuje provoz výdejního okén-
ka. Čtenáři si mohou znovu objednávat kni-
hy, poté si jej přes výdejní okénko vyzved-
nout. 

Protože je knihovna, bohužel, stále zavře-
na, je potřeba si knihy předem objednat, to 
můžete udělat několika způsoby:

• e-mailem info@knihovna.policka.org 
• pokud nekamarádíte s  počítačem, 

 je možné si knihy objednat telefonicky: 
 737 470 417

• další možností je vybírání si konkrét-
ních titulů on-line přímo na webovém ka-
talogu knihovny. Pokud neznáte své přihla-
šovací heslo do vašeho knihovního konta, 
napište nám na info@knihovna.policka.org, 

Informace z Městské knihovny 
my vám vše nastavíme a na e-mail zašleme 
přihlašovací údaje. Jednoduchý návod, jak 
na přihlášení do čtenářského konta přes 
webový katalog vám popisujeme na strán-
kách poličské knihovny (knihovna.policka.
org).

Až bude vaše objednávka připravena, tak 
vás o tom budeme nejprve informovat tele-
fonicky či formou SMS, odpovědí na e-mail. 
Pak teprve si ji můžete přijít vyzvednout 
k  výdejnímu okénku (vedle hlavního vcho-
du) ve dnech:

• Pondělí 10.00-17.00 hodin
• Středa 13.30-17.00 hodin
• Čtvrtek 10.00-17.00 hodin
V  případě jakýchkoliv nejasností a  pro-

blémů nás můžete kontaktovat na emailu 
info@knihovna.policka.org nebo telefonicky 
737 470 417.

INZERCE
řádková
• Nabízím rekonstrukce a  opravy sta-

rých komínů, čištění komínů, opravy 
žlabů, svodů, drobné zednické práce.
Tel. 731 506 249, 464 620 162 po 19. hod. 

• Provádíme očištění starých střech 
tlakovou vodou a  nátěr lakem nebo 
barvou. Zvýšení životnosti střech!
Tel. 731 506 249, 464 620 162 po 19. hod. 

• Opravy chladniček a mrazniček – Milan 
Fajmon, tel. 603 782 573.

• Prodej parcely 1000 m2 v  k. ú. Polička. 
Možnost využití jako zahrádky s  cha-
tou, sousedí s parcelami zástavby města 
Poličky. Tel. 731 506 249

• Přivýdělek. Tenisový oddíl nabízí přivý-
dělek na pozici OBSLUHA bufetu. Pra-
covní doba – dle provozní doby a pouze 
v sudý nebo lichý týden. Bližší informace 
na tel.: 608 813 772

• Koupím gramofonové desky do své archiv-
ní sbírky. Nesbírám vážnou hudbu, lidovky 
a dechovky. Platba ihned v hotovosti. Dě-
kuji za nabídky na tel.: 724 229 292 nebo 
e-mail: Fiat1955@seznam.cz

• Přijmu pracovníka, brigádníka, OSVČ nebo 
do zam. poměru. Drobné zednické práce, 
nátěry střech a práce pomocné. Od květ-
na 2021. Tel.: 731 506 249

HAna Kun áková - ALOUNICTVÍ

tel: 724 835 636
www.hacal.cz

Husova 71, Poli ka

Renovace a opravy
k esel, židlí i sedacích souprav

Zpracování nabídky ZDARMA

Prodej retro k esel a židlí 
po celkové renovaci

ELEKTRO SVÍTIDLA NÁBYTEK

WWW.TESHOP.CZ

6.499,-

SUPER CENASUPER CENA

6v1
POJEZD
VARIABILNÍ

ZÁBĚR
46 cm

Benzínová
seka ka 

s pojezdemVÝDEJNÍ MÍSTO:
TAUER ELEKTRO SVITAVY
Milady Horákové 4, tel.: +420 461 540 132 Krmiva

na Kruháči 
Hegerova 1153, Polička 

- široký sortiment krmiv a potřeb 
pro psy, kočky, hlodavce, 

ptáky atd. 
Nově v nabídce krmiva 

pro králíky a veškerou drůbež 
za nízké ceny. 

Tel: 
777 587 649
777 627 575

libami@seznam.cz
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Z důvodu respektování platných nařízení 
vlády je Městské muzeum a galerie Polička 
uzavřeno. Vývoj situace sledujte na našich 
webových stránkách.

ONLINE: 
NEOBVYKLÉ VELIKONOCE TRADIČNĚ, 
DOKONCE I V KARANTÉNĚ
Podrobný popis aktivit a  fotografi e nalez-
nete na www.cbmpolicka.cz
VÝZVA: 
Paměti z karantény
Povinnost držet se kvůli Covid-19 co nej-
více doma může klidně přinést historické 
a  literární poklady. Poličské muzeum se 
rozhodlo vyzvat seniory, aby během karan-
tény sepsali paměti či krátké vzpomínky.
Výzva je určená pro místní seniory uzavře-
né doma, cíleně ji zašleme i do domovů pro 
seniory v okrese. 
Texty napsané na počítači, psacím stroji či 
rukou budeme přijímat už od tohoto týd-
ne přes email zavoralova@muzeum.policka.
org nebo poštou na adrese Městské muze-
um a galerie, Tylova 114, Polička. Zásilku je 
třeba označit heslem: „Paměti z karantény“. 
Uzávěrka je 30. 6. 2021.
VERNISÁŽ:
VÝSTAVA VÝTVARNÝCH PRACÍ ABSOL-
VENTŮ A  ŽÁKŮ ZUŠ Bohuslava Martinů 
Polička
12.–30. 4. 2021, výstavní sály muzea
Žáky ZUŠ B. Martinů nezastavila ani tato 
prazvláštní doba, a tak ve svých online ate-
liérových hodinách vytvořili i  v  letošním 
školním roce díla, ze kterých dýchá umění... 
Přijďte ocenit jejich um a píli s  jakou tvo-
ří. Možná Vás – diváky – nabudí k vlastní 
tvorbě, která může mít pro mnohé až ar-
teterapeutický podtex. V  převážné části 
výstavního prostoru budou k  vidění práce 
absolventů prvního i  druhého stupně stu-
dia ZUŠ. Pokud se situace nezmění, výstava 
proběhne v menším měřítku online formou. 
Aktuální informace naleznete na www.
zusbmpolicka.cz.
AKCE:
ZAHÁJENÍ MUZEJNÍ SEZÓNY
8. května 2021 od 14.00 hod., výstavní sály 
muzea
Pokud to epidemická situace dovolí, zve-
me vás v  neděli 8. května 2021 na zahá-
jení muzejní sezóny! V tento den otevřeme 
středověkou výstavu plnou válečné zbroje, 
dámských gotických šatů, hravých akti-
vit i  vyrábění – ŽIŽKA PŘED BRANAMI ... 
600 let od vstupu husitských vojsk do 
Poličky a  také výstavu HRÁTNICE aneb 
Hravá radnice – velkou interaktivní hernu 
pro chytré hlavy i šikovné ruce!
Připravený je bohatý program. Úvodní slo-
vo pronese někdejší biskup a nynější farář 
Církve československé husitské Štěpán Klá-
sek, který také zahraje a zazpívá slavný hu-

sitský chorál. Těšit se můžete i na záznam 
vystoupení dětí z MŠ Palackého náměstí.
Vývoj situace sledujte na našich webových 
stránkách.
ŽIŽKA PŘED BRANAMI
dotyková výstava k výročí 600 let od vstu-
pu husitských vojsk do Poličky plná válečné 
zbroje, dámských gotických šatů, hravých 
aktivit i vyrábění
8. 5.–31. 8. 2021, výstavní sály muzea
V  roce 1421 se při svém tažení a  snaze 
vymanit východní Čechy a Moravu z moci 
Zikmunda Lucemburského ocitl Jan Žižka 
z  Trocnova před branami města Poličky… 
jak to bylo dál? Bojovala Polička či nechala 
otevřít brány, aby bylo město uchráněno? 
Hodili měšťané Žižkovým vojákům přes 
hradby vykrmenou svini nebo je to jen po-
věst? Přijďte na výstavu a vše se dozvíte! 
Nebudou chybět husitské zbraně, zbroj, 
kroužkové košile a  přilby, které si můžete 
vyzkoušet a potěžkat. A co se potom „zvěč-
nit“ jako válečník v bitvě v připraveném fo-
tokoutku s  velkoformátovou ilustrací! Ani 
dámy nepřijdou zkrátka. Mohou si oblék-
nout gotický šat a  ozdobit se čelenkou či 
závojem. Kromě informací a perliček o hu-
sitech a  neporaženém válečníkovi na vás 
čekají zajímavosti z historie města Poličky 
a hradu Svojanova. 
HRÁTNICE aneb Hravá radnice
interaktivní herna  pro chytré hlavy i šikov-
né ruce 
8. 5.–31. 8. 2021, výstavní sály Městské 
galerie, Palackého nám. 
Všem, co si rádi hrají, oznamujeme, že se 
výstavní sály poličské radnice promění 
v jednu velkou interaktivní hernu! Nevěříte? 
Přijďte se o tom přesvědčit a nudit se roz-
hodně nebudete!
Čekají na vás skládačky, hlavolamy, kvízy i do-
vednostní hry všeho druhu. Originální truhlář-
ské exponáty k nám připutují z dílny Vlasti-
vědného muzea v Šumperku a slibují zábavu 
pro malé, větší i velké. Můžete si zahrát na-
příklad minigolf, domino či kuželky. Z dílů po-
stavit lomený oblouk, pyramidu nebo pravěké 

nádoby. Trpělivost prověříte při sestavování 
pohádkového orloje, taktiku u bitvy lodí, spo-
lupráci u balancovníku a vědomosti u mapy 
světa. Hernu doplníme různými aktivitami 
pro všechny věkové kategorie z výstav naše-
ho muzea a podíváme se i do historie hraní.
VÝZVA: 
ČAS PRO NEOBYČEJNÉ ŽÁŽITKY 2021 
21. ročník je naplánován na sobotní večer 
5. června 2021 (19.00–23.00 hod.). Po-
kud nám to vládní nařízení dovolí, pojďme 
se opět veselit a procházet noční Poličkou. 
Letos se otevřou brány městské galerie, 
jejíž patra skrývají nejeden klenot a  jako 
každý rok se můžete těšit na večerní pro-
hlídky Rodné světničky B. Martinů. Akce se 
zúčastní i několik dalších místních institucí, 
organizací a spolků, které si připraví též ne-
obyčejný program.
Úkolem muzea je koordinovat připravené 
aktivity a zajistit kompletní propagaci akce 
a distribuci plakátů a letáků. Každá instituce, 
skupina či jednotlivec si připraví kulturní pro-
gram, který představí v průběhu večera ve 
vlastních nebo vypůjčených prostorách. Pro 
případ deště je nutné zajistit náhradní místo. 
Náklady na realizaci programu si hradí každý 
účastník sám. 
Pokud máte zájem se zúčastnit, zašlete 
vyplněný formulář poštou, prostřednictvím 
emailu nebo doručte osobně nejpozději do 
30. dubna 2021.
Kontakt: Alena Zavoralová, tel: 461 723 864, 
zavoralova@muzeum.policka.org. 
www.cbmpolicka.cz v odkazu Formuláře → 
Akce a výstavy → Formuláře pro přihlášky 
na akce a výstavy.
SVATBA V MUZEU
Řekněte si své „ano“ v  místech, kde se 
snoubí krása s historií…
Vybíráte místo pro svatbu? Poličské mu-
zeum Vám nabízí možnost uspořádat sva-
tební obřad na netradičních místech i pod 
širým nebem. 
Která z variant bude ta Vaše? Romantická 
svatba v rozkvetlém atriu, obřad v uvolně-
né atmosféře audiovizuálního sálu nebo 
snad ceremonie s nádechem historie v mu-
zejní expozici. Podrobnosti, formuláře a fo-
tografi e na webových stránkách.

Centrum Bohuslava Martinů

S.D. GARDEN
Realizace a údržba zahrad

Skala David – Borová čp. 354
www.sdgarden.webnode.cz

sdgarden@seznam.cz 
mob. 605 937 759
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PŘIPRAVUJEME
ČARODĚJNICKÁ STEZKA
Zážitkový program pro děti i rodiče. Cesta 
plná začarovaných úkolů.
Sledujte naše webové stránky: www.mozai-
ka-policka.cz a facebook SVČ Mozaika/ MÍT 
KAM JÍT
VOLNÉ PRACOVNÍ MÍSTO V MOZAICE
PEDAGOG VOLNÉHO ČASU – Vedoucí od-
dělení pravidelné zájmové činnosti.
POŽADUJEME:
Pedagogické vzdělání a  čistý trestní rejst-
řík. Základní znalost práce na PC.
Dobrý vztah k dětem a  lidem vůbec, pra-
covitost, svědomitost, pečlivost, samostat-

MOZAIKA

Blahopřání
Dne 1. dub-

na 2021 oslaví 
manželé Be-
ranovi 60 let 
výročí svatby. 
K  diamantové 
svatbě přeje 
celá rodina 
mnoho dalších 
let prožitých 
v  lásce a  ve 
zdraví.

Koupím v okolí Poličky
menší

lesní pozemek
Tel 702 680 510

nost, schopnost práce v  týmu, fl exibilitu, 
kreativitu.
NÁSTUP:  23. 8. 2021
PRACOVNÍ ÚVAZEK: 0,75 až 1 (dle 
dohody)
NABÍZÍME:
Tvůrčí kolektiv, rozmanitou práci s  dětmi 
i  dospělými. Tabulkový plat. Příspěvek na 
stravování, 8 týdnů dovolené.
Žádost a strukturovaný životopis zasílejte 
do 31. 5. 2021 na 
svecova@mozaika-policka.cz,  nebo poštou 
SVČ MOZAIKA POLIČKA, 
nám. B. Martinů 85, 57201 Polička.

Bližší informace můžete získat po telefonic-
ké domluvě (tel.: 461 725 352) na osobní 
schůzce se Zdeňkou Švecovou.
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Vážení příznivci MaTami, pokud máme 
z  vládních nařízení právě zavřeno, najdete 
program v online světě – besedy, poradny, 
apod. Sledujte naše webové stránky www.
matami.cz nebo www.facebook.com/RC-
MaTami.

Dotazy rádi zodpovíme na matami@ma-
tami.cz. 

PONDĚLÍ 
- Hlídáček: 8.00–10.00 hod.
- Klubík (0–6 let): 9.00–12.00 hod., 
v  rámci Klubíku probíhá cvičení maminek 
s  dětmi. Pro Vás maminky, které byste 
rády cvičily v kolektivu, ale nemáte hlídá-
ní. U nás není nic nemožné a děti můžou 
cvičit s Vámi.
ÚTERÝ 
- Drobínci s  Lídou (0–1 rok): 9.00–12.00 
hod., od 10 hod. řízená půlhodinová 
aktivita s  hudebními nástroji, psycho-
motorickými pomůckami, montessori 
hračkami.
STŘEDA 
- Hlídáček a  1x měsíčně zdravé vaření: 
9.00–12.00 hod.
- Co-working: 12.30–15.30 hod.
ČTVRTEK
 - Drobečci s Jitkou (1–2 roky): 9.00–12.00 
hod.
PÁTEK 
- Drobci s Lídou( 2–3 roky): 9.00–12.00
Hlídáček
Samostatný (kapacita max. 6 dětí) 
každé pondělí 8–10 a středu 8–12 hod.
Cena: 50 Kč/dítě/hodina

Hlídání dětí mimo provozní hodiny Hlídáč-
ku 

Vaše děti můžeme pohlídat i mimo vyhra-
zený čas a prostor RC MaTami, např. ve Vaší 
domácnosti a dle Vaší potřeby (večer, ráno, 
kterýkoliv den).
Cena: 90 Kč/dítě/hod.; 45 Kč/hod. za kaž-
dého druhého sourozence
Pro rezervaci a více informací volejte na tel.: 
724 921 384 

PORADNY – pro širokou veřejnost, zdar-
ma a bez objednání 
Právní poradna s JUDr. Veronikou Mazalo-
vou – 15. 4. 2021 (čtvrtek) 10.30–11.30
Poradna psychomotorického vývoje s Mgr. 
Ivou Sedláčkovou – 9. 4. 2021 (pátek) 
16–18 hod.
Logopedický seminář 
12. 4. 2021 (pondělí) 16–18 hod.
26. 4. 2021 (pondělí) 16–18 hod.
Nabízí možnosti nápravy a další logopedic-
ké péče. Seminář je bez objednání. 
Cena: 50 Kč za konzultaci
Kurz TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI
1., 8., 22. a 29. 4. 2021 (čtvrtek): 16.30–
17.30 hod.
Kurz o 10 lekcích (čtvrtky). Kurz není limi-
tován věkem. Je určen pro každého se zá-
jmem o trénování paměti, které je zábavné 
a zároveň účinné proti zhoršování mozko-
vých funkcí.
Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz. 
Povede MUDr. Lenka Macků, česká společ-
nost pro trénování paměti.
Cena: 1 lekce/ 60 min./ 50 Kč
Odpoledne s koučkou Renatou Křivou
14. 4. 2021 (středa): 16–18 hod.
Jak na vztahy aneb vztahy, ve kterých je nám 
prima. Scházíme se druhou středu v měsíci 
a  ve skupině, případně individuálně, probí-

MATAMI ráme se zkušenou koučkou vztahy, výchovu, 
emoce, rozvržení času, apod. V případě uza-
vření MaTami probíhá koučink online. 
Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz.
Cena: 100 Kč 
Světový den autismu v MaTami
15. 4. 2021 (čtvrtek): 16–18 hod.
Zaslechli jste někdy on/ona je autista? Víte, 
co si pod tím představit? Přijďte do MaTa-
mi na besedu s psycholožkou Mgr. Zdeňkou 
Drábkovou. Herna pro Vaše děti je k dispo-
zici. Beseda je zdarma.
Potravinové alergie – svépomocná skupina
21. 4. 2021 (středa): 15.30–17.00 hod.
Potravinové alergie postihují tolik dětí kolem 
nás, že jsme se rozhodli Vám nabídnout pro-
stor pro sdílení zkušeností, receptů a rad. 
Beseda Nejsem špatný rodič, mám jen dítě 
s ADHD
28. 4. 2021 (středa): 16–18 hod.
Povídání a sdílení nad tématem dítě s ADHD. 
Jak tuto věc ustát před okolím a příbuznými. 
Jak komunikovat se školou. Jak si udržet dob-
rý vztah s dítětem. Povede: speciální peda-
gožka Mgr. Romana Jurečková 
Cena: 50 Kč
Cesta ke zdravé rodině – zdravé vaření
28. 4. 2021 (středa) – 912 hod.
Voňavé dopoledne v  MaTami s  Danielou 
Vykypělovou. Probereme zdravé potraviny 
a připravíme si chutný oběd – aktuální infor-
mace a téma vaření sledujte na FB a webu. 
Přihlašujte se na přihlasse@matami.cz.
Cena: dle rozpočtených potravin.

Aktivity projektu Čas pro rodinu jsou pod-
pořeny z  dotačního programu Rodina 
a ochrana práv dětí MPSV a dále PK, Měs-
tem Polička a CBM.

Hrajeme si 
s angličtinou

Děkujeme všem nadšeným mladým ang-
ličtinářům, kteří vytvořili půvabná díla s ve-
likonočním motivem, popsali je v angličtině 
a zaslali na výstavu do velikonoční obrazár-
ny na stránky domečku.

Přejeme hezké svátky velikonoční, zdraví, 
štěstí a pohodu.

Barbora Krištofová
Zelený domeček Polička

pro školní rok 2021/2022 se bude konat 
10.–13. 5. 2021

Přihlášku k  předškolnímu vzdělávání 
podávejte pouze v  jedné mateřské ško-
le (MŠ). Přihlášení dítěte neodkládejte, 
v  průběhu školního roku bývá možnost 
přijetí omezená. 

Děti jsou přijímány na základě kritérií, 
která určují ředitelky jednotlivých MŠ.

Postup pro zákonného zástupce dítěte:
1. vyzvedne nebo stáhne přihlášku 

z webových stránek MŠ
2. přihlášku vyplní
3. nechá potvrdit dětským lékařem
4. předá v uvedeném termínu zpět do MŠ 

(elektronicky nebo osobně dle nabízených 
možností MŠ)

Poličské mateřské školy:
• Mateřská škola Rozmarýnek Polička, 
 ul. Riegrova 7

• Mateřská škola Polička, 
 Palackého nám. 181
• Mateřská škola Čtyřlístek Polička, 
 ul. E. Beneše 627
• Mateřská škola Luční Polička, 
 ul. Luční 394

Pozor: pro děti narozené v období od 
1. 9. 2015 do 31. 8. 2016 a  děti, které 
mají odklad povinné školní docházky, je 
předškolní vzdělávání povinné! Obecně 
závaznou vyhláškou města Poličky jsou 
stanovené školské obvody mateřských 
škol. Děti starší 3 let s trvalým pobytem 
ve školském obvodu mateřské školy v ní 
mají přednostní právo přijetí.

Bližší informace sdělí ředitelky ma-
teřských škol nebo pracovníci oddě-
lení školství města Poličky. Naleznete 
je také na webových stránkách škol 
a města Poličky.

Zápis dětí do mateřských škol
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Odpověď je snadná: KLAVÍR! 
V lednu jsme čtenáře informovali o gran-

tové výzvě „Piana do škol“. Tehdy jsme ne-
tušili, že podpora všech sponzorů a přízniv-
ců bude tak velká, štědrá a rychlá… Stalo se 
– na účtu sbírky naší školy se sešla částka 
téměř 90 000 Kč během pouhého měsíce 
a  koncem ledna nám bylo sděleno ředite-
lem Nadace Karel Komárek Family Founda-
tion, panem Veselým, že naše škola svůj ná-
stroj již získala, protože zbývající částku se 
rozhodla dofi nancovat fi rma Cleverlance. Po 
podpisu smlouvy a převedení daru na účet 
naší školy jsme oslovili fi rmu Petrof, dohodli 
schůzku a 9. března odjeli všichni vyučující 
hry na klavír vybrat jedno ze tří pianin při-
pravených v  pianosalonu Petrof v  Hradci 
Králové. Vybraný nástroj byl do sálku školy 
doručen o týden později a my se tedy z to-
hoto daru velmi radujeme a těšíme se, až jej 
rozezní prstíky našich žáčků a pohladí tak 
duši vás – posluchačů. 

Dovolte, abychom i  touto cestou vyjá-
dřili ohromný dík vám všem, kteří jste se 
rozhodli sbírku na nové pianino pro naši 
školu podpořit. Znamená to pro nás moc, 
stále máme trochu pocit, že se nám jen 
zdá moc krásný sen… Pro vás to pak zna-
mená přinejmenším mnoho let radosti při 
koncertech, kdy na tento – tak trochu i váš 
– nástroj budeme hrát… DĚKUJEME!

Další dění v  naší škole příliš mnoho 
novinek nepřináší. Žáci i  v měsíci březnu 
pokračovali ve výuce formou distanční 
a  pedagogové neustále hledají, vymýš-
lí a vylepšují další způsoby a metody, jak 
děti i nadále motivovat a podporovat v je-
jich tvoření. Ve škole je neskutečně smut-
né ticho, na které nejsme zvyklí a  tak se 
opravdu moc těšíme na ten běžný školní 
provoz se všemi zvuky a vším, co k němu 
patří, na to vše, co nám nyní připadá tak 
vzdálené… Buďme trpěliví a  v  tomto po-
divném čase o  to víc potěšme své srdce 
talentem a uměním vůbec, ať nám to rych-
le uteče a snad již brzy…

Pro zájemce o studium v naší škole by-
chom rádi informovali o přijímacím řízení, 
jehož první termíny jsme obvykle vypiso-
vali na dubnové dny. Vzhledem k  nepře-
hledné epidemiologické situaci a  nemož-
nosti odhadnout nyní, zda bude možné 
uskutečnit osobně průzkumy talentu, jsme 
se rozhodli pro odložení termínu konání. 
Pravděpodobně je uskutečníme v  měsíci 
červnu (pokud to situace dovolí), popřípa-
dě v prvním týdnu v září. Online přihlášku 
je možné vyplnit ne webových stránkách 
školy již nyní a  jakmile bude možné určit 
termín, budeme zájemce o  studium zvát 
k  přijímacímu řízení na základě této při-
hlášky. Veškeré další informace naleznete 
na webu naší školy – www.zusbmpolicka.
cz.

Za kolektiv ZUŠ B. Martinů Polička

MgA. G. Vraspírová Vorbová,
ředitelka školy

Novinky ze ZUŠ

Informatika
První revize RVP proběhla v roce 2004 a při-

nesla spoustu změn. Tento vyučující předmět 
měl vést k rozvoji klíčových kompetencí v dané 
oblasti.

Nová revize pracuje s daty a modelováním, 
algoritmizací a programováním, informačními 
systémy a digitální technologií. 

Pro naši školu to znamená výrazné navý-
šení hodin informatiky, pro děti podrobnější 
seznamování s  technikou, s  počítačovým 
umem.

Skvělým počinem naší školy je zajištění výu-
ky robotiky, kroužek vede pedagog Mgr. Jakub 
Novotný. Jeho cílem je podchytit zájem dětí. 
Během čtyř let, kdy kroužek robotiky na škole 
existuje, registrujeme velký zájem.

Kroužek robotiky 
Kroužek se rozjel na podzim roku 2017. Po-

každé probíhal zároveň pro žáky 1. i 2. stupně. 
Na prvním stupni se pracuje s robotickými 

stavebnicemi Lego Wedo 2.0 a  na druhém 
stupni Lego Mindstorms EV3. 

Pro zpestření jsme zakoupili ještě robotické 
koule Sphero mini, bohužel jsme je ještě ne-
mohli společně vyzkoušet. 

Vždy pracujeme ve dvoučlenných tý-
mech, aby spolu mohli žáci komunikovat, 
spolupracovat a vymýšlet společná řešení. 
Na prvním stupni jsme si vytvořili napří-
klad: závodní formule, skákající žábu, vr-
tulník, katapult, sumo. Na druhém stupni 

Masarykova
Základní 
škola

Kniha
„Historický kalendář poličského regionu“ 
je k zakoupení v Městské knihovně nebo 

na adrese www.vecizpolicky.cz
Knihu si lze také vypůjčit 

v Městské knihovně v Poličce.

vybral a sestavil Pavel Vlk
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Zápisy do 1. ročníků základních škol pro 
školní rok 2021/2022 proběhnou v  zá-
kladních školách zřízených městem Polič-
ka na základě předaných žádostí o přijetí 
k povinné školní docházce dle následující-
ho rozpisu:
• Masarykova základní škola Polička, 
nábř. Svobody 447
 termín: 1.–30. 4. 2021 
 předání žádosti je možné:
 – elektronicky  
 – poštou
 – v hlavní budově školy do schránky 
 (nábř. Svobody)
 – osobně 8. 4. 2021 od 9 do 15:30 hod.
více též na https://www.zsmaspolicka.
cz/informace-pro-rodice/prijimaci-rizeni/
1-rocnik
tel.: 731 572 157 (L. Novotná, ředitelka), 
731 572 158 (L. Cechová, zástupkyně ře-
ditelky)
e-mail: reditel@zsmaspolicka.cz, cechova.
lenka@zsmaspolicka.cz
• Základní škola Na Lukách Polička, 
 Švermova 401
 termín: 1.–9. 4. 2021
 předání žádosti je možné: 

 elektronicky 
 poštou 
 v  hlavní budově školy do schránky 
 (ul. Švermova)
 osobně 8. 4. od 12 do 16 hod. a 9. 4. od 
 8 do 12 hod.
více též na http://zsnalukach.cz/indexm.
php?codelam1=zapis.html&rozliseni1=0
tel.: 461 722 193
e-mail: strilek@zsnalukach.cz

Zápis do 1. ročníku, tj. zápis k  po-
vinné školní docházce je pro školní rok 
2021/2022 povinný pro děti narozené 
1. 9. 2014 – 31. 8. 2015 a děti, kterým byl 
v loňském roce povolený odklad.

Povinná školní docházka se vztahuje na 
státní občany České republiky a na občany 
jiného členského státu Evropské unie, kteří 
na území České republiky pobývají déle než 
90 dnů. Dále se povinná školní docházka 
vztahuje na jiné cizince, kteří jsou oprávně-
ni pobývat na území České republiky trvale 
nebo přechodně po dobu delší než 90 dnů, 
a na účastníky řízení o udělení mezinárodní 
ochrany. 

Každé dítě, na které se vztahuje povin-
ná školní docházka, má nárok na přijetí do 

Zápisy do 1. ročníků základních škol
základní školy ve školském obvodu, v němž 
má místo trvalého pobytu, v případě cizin-
ců místo pobytu (tzv. spádová škola). Záro-
veň má zákonný zástupce dítěte možnost 
požádat o  zápis v  jiné než spádové škole. 
Školské obvody pro poličské základní školy 
jsou stanovené obecně závaznou vyhláškou 
č. 2/2019. Vyhláška je k dispozici na webo-
vých stránkách: 

http://www.policka.org/seznam/Mest-
sky-urad/vyhlasky-mesta. 

Pokud není dítě tělesně nebo duševně 
přiměřeně vyspělé pro plnění povinné škol-
ní docházky, může zákonný zástupce dítěte 
při zápisu písemně požádat o  její odklad 
o  jeden rok. K  žádosti je třeba při zápisu 
přiložit doporučující posouzení pedagogic-
ko-psychologické poradny nebo speciálně 
pedagogického centra a zároveň odborné-
ho lékaře nebo klinického psychologa.

K povinné školní docházce může být přija-
to i dítě mladší, tj. dítě, které dosáhne šesté-
ho roku věku v době od září do konce června 
příslušného školního roku (pro letošní zápis 
dítě narozené od 1. 9. 2015 do 31. 8. 2016).
Bližší informace k možnosti přijímání těchto 
dětí podají pracovníci základních škol.

robota, který sám dokáže jezdit do schodů, 
spirograph, třídící linku, slona. 

Nyní jedou tři kroužky online (4. a 5. ročník 
a poté směsice 8. a 9. ročníku). Učíme se pro-
gramovat ve Scratchi, což je jednoduchý vizuální 
programovací jazyk. Pomocí něj se učíme s dět-
mi vytvářet animace a jednoduché hry. Děti, pře-
devším ty malé, to baví a některé vše vytvářejí 
i mimo kroužek ve svém volném čase.

Marie Vajsová, 5. C: Kroužek robotiky mě 
zaujal jako skvělý a  zábavný doplněk k  ho-
dinám informatiky. A proto jsem se rozhodla 
přihlásit. Naše první hodina se mi moc líbila, 
protože jsem se naučila, jak pracovat v jedno-
duchém programu Scratch. Učíme se v něm 
tvořit vlastní hry a animace. 

Myslím si, že je v dnešní době užitečné umět 
dobře pracovat s  počítačem a  moderními 
technologiemi. Moc se těším, až se vrátíme do 
školy a budeme pracovat s programovatelným 
LEGEM. 

Kroužek je příjemný a pohodový, je to tako-
vý odpočinek od vyučování. Doufám, že další 
hodiny budou ještě zábavnější. 

INFORMACE PRO RODIČE BUDOUCÍCH 
PRVŇÁČKŮ netradičně

Vzhledem k současné epidemiologické situa-
ci je letos téměř všechno jinak. A tak i pravidel-
né setkání rodičů budoucích prvňáčků s učitel-
kami 1. stupně mělo jinou podobu. 

Rodiče se v  daný den mohli přes webové 
stránky Masarykovy základní školy Polička 
spojit s vyučujícími první a páté třídy. Setkání 
tak poprvé v historii proběhlo online. Rodiče 
se dozvěděli důležité informace, které je i  je-
jich prvňáčky mohly zajímat. Mluvilo se např. 
o průběhu a způsobu výuky v první třídě, o vý-

uce cizího jazyka, školním vzdělávacím pro-
gramu, soutěžích, projektech a o práci školní 
družiny. 

Na závěr paní učitelky pomocí chatu odpoví-
daly rodičům na jejich dotazy.

Aby děti přece jenom mohly alespoň na-
kouknout do školního pavilonu, kam budou od 
září snad pravidelně docházet, je pro ně připra-
vené kraťoučké video na webových stránkách 
naší školy. www.zsmaspolicka.cz.

TAM NĚKDE V BRUSELU
V rámci výuky občanské výchovy v devátém 

ročníku, výuky o  Evropské unii, absolvovala 
9. A zajímavý projekt. Spojení výuky s pohy-
bem naordinovala sice paní učitelka třídní, ale 
žáci se do něj velmi nadšeně zapojili.

Dle svého výběru se rozdělili do čtyř sku-
pin a rozhodli se absolvovat pěšky „Cestu do 
Bruselu“. Zjistili jsme, že z Poličky do Bruselu 
musíme ujít 1092 km.

Zpočátku jsme se vsázeli, jak dlouho nám 
tato cesta bude trvat. Jednotlivé skupinky řeši-
ly strategii, aby byly v Bruselu první. Řešily se 
krokoměry, aplikace, kam vlastně až můžeme 
dojít. Když nemůžeš, nevadí, já to dneska za 
tebe vezmu – nachodím.

Někoho motivovalo to, že opustí postel, dům 
a bude na čerstvém vzduchu. Jiní chtěli prostě 
vyhrát. Bylo fajn po době izolace navázat, byť 
jen virtuálně, kontakt se svými spolužáky. Zají-
mavé zpestření. A to jsme začali chodit v úno-
rových plískanicích. 

Dá se předpokládat, že v době, kdy budete 
číst tento článek, budeme již všichni v Bruselu. 
Asi není úplně důležité, kdo byl první, přesto 
kluci zvládli cestu za 20 dní a  postupně se 
k nim přidávali další.

Probíhal i sběr informací po cestě o státech, 
kterými jsme procházeli. O  současné situaci 
v době coronavirové. Všichni zúčastnění obdrží 
v Bruselu certifi kát o úspěšné cestě.

A  nadstandardně chystáme on-line unijní 
vaření. Je libo aljottu, mořské plody, nebo fran-
couzskou palačinku? Chystáme se naše výtvo-
ry i zdokumentovat.

Na cestě byly čtyři týmy. Jeden se na pomy-
slné stupně vítězů nedostal, tomu právem pa-
tří brambory – a jejich bramboračka na sedm 
způsobů. 

Karolína Báčová 9. A:  Extrém nebo lehká 
procházka?

Ze začátku se mi to zdálo těžké a na dlou-
hou dobu, ale poté, co jsme se rozdělili do 
týmů, jsem úplně změnila pohled. Naše sku-
pina byla skvělá, neměli jsme žádný problém 
a  se všemi se dalo domluvit. Komunikace 
fungovala přes Messenger skupinu, kterou 
jsme si v  rámci cesty do Bruselu vytvořili. 
Některé skupiny si stanovily systém, že kaž-
dý ujde stejnou vzdálenost. My jsme to ale 
nechali náhodě a šli jsme cestu bez pravidel. 
Takhle to fungovalo perfektně a  navzájem 
jsme se doplňovali. Jeden den ušel někdo 
míň a někdo zase víc, druhý den to bylo na-
opak. Svoji vzdálenost jsem měřila pomocí 
fi tness náramku. Kilometry za celý den jsme 
si každý večer poslali na už zmíněnou skupi-
nu. O sčítání celkových kilometrů se starali 
Matyáš a  Simča. Nápad jít do Bruselu byl 
podle mě nakonec velmi dobrý a myslím, že 
naše skupina si to užila.

PS: Možná dáme i Madagaskar, Pobřeží slo-
noviny, nebo Saharu.

har
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Dne 12. dubna 2021 
by se náš milovaný syn 
Jindřich Brázda dožil 
25 let. Tragicky zahynul 
3. 12. 2017.
Vzpomíná zarmoucená 
rodina.

Dne 22. 3. uplynulo smut-
ných 10 let, co nás navždy 
opustila naše milovaná 
babička a  rababička paní 
Františka Halamková.
Kdo jste ji znali, věnujte jí, 
prosím, tichou vzpomín-
ku. Vnoučata s rodinami

Dne 29. dubna 2021 
uplyne jeden smutný rok, 
co nás navždy opustil náš 
milovaný manžel, tatínek 
a syn pan Jaroslav Hume-
ník z Poličky.
Stále vzpomíná manželka 
Květa, syn Jára a mamin-
ka Vlasta

Dne 21. dubna 2021 
by se dožila 90 let paní 
Květoslava Kobzová. Po-
cházela z  Borové krčmy 
(Květná). S láskou v srdíč-
ku vzpomínáme. Chybíš 
nám. Milujeme tě. Dcera 
Květoslava s rodinou. Syn 
Antonín s rodinou.

Dne 6. dubna uplyne rok 
od úmrtí naší milované 
manželky, maminky, ba-
bičky a prababičky paní 
Boženy Putnarové. S lás-
kou vzpomínají manžel, 
syn a dcera s rodinami.

VZPOMÍNÁME

Vydal jsem se o víkendu v rámci opatře-
ní volného pohybu osob pouze v  katastru 
obce na zdravotní projížďku. Sice ne tako-
vou, jakou absolvoval litomyšlský triatlonis-
ta Roman Pittner v obci Ostrý Kámen. Ten 
totiž v  rámci tréninku ujel v  této obci na 
nově otevřené asfaltce, která měří 1 350 m, 
rovných 100 km. Ptáte se jak? Jednoduše. 
Přejel ji tam a zpátky rovných 37x. 

To já jsem tedy vyrazil na cestu „Okolo 
Poličky aneb Od cedule k ceduli“.

Objel jsem na svém bicyklu značky Laurin 
a Klement všechny existující značky města 
Poličky, tzn. postupně okruhem výpadovky 
na Jedlovou, Pomezí, Lezník, Střítež, Boro-
vou, Kamenec, Korouhev a  zpět na Jedlo-
vou, odkud již bydlím pár metrů na Horním 
Předměstí v Poličce.

Škoda jen, že nevím, kolik tento okruh 
měřil, nevzal jsem si totiž, já hlava dubová, 
potřebný tachometr. Ale v  tomto případě 
snad ani o to vlastně nešlo. Šlo pouze o to, 
jak si v těchto těžkých dnech vyčistit mysl 
a oprostit se psychicky od dlouho trvajícího 
nouzového stavu. Nakonec jsem tedy (ne)
smyslné vládní nařízení o  omezeném po-
hybu osob do puntíku dodržel a pohyboval 

jsem se pouze v katastru našeho krásného 
města.

Doufám jen, že se po velikonočních svát-
cích už konečně podívám alespoň za hum-
na. Už nechci pouze chodit do zaměstnání 
a občas nakoupit, chci jet také alespoň za 
svými nejbližšími do přilehlé vesnice. Ne-
chtěl bych tak dále parafrázovat slova kla-
sika Shakespeara v Hamletovi: „Je cosi shni-
lého ve státě českém“.

Na shledanou v lepších časech!
Milan Pavliš 

Čtenáři píší:
Na kole okolo Poličky 
aneb „Od cedule k ceduli“

V noci z 8. na 9. března uplynulo 77 let 
od tragické události, kdy bylo zavražděno 
3 792 československých občanů židovské-
ho původu v plynových komorách koncen-
tračního tábora Osvětim–Birkenau. Gym-
nazisté z  Poličky si v  rámci happeningu 
Pamatuj! připravili online prezentace, ve 
kterých se věnují židovskému obyvatelstvu 
předválečné Poličky a okolí.

Happening se letos uskutečnil pouze 
v online podobě. „Vedle představení výstu-
pů studentských prací mapujících židovské 
obyvatelstvo předválečné Poličky a  okolí 
a studentského videoprojektu upozorňující-
ho na celorepublikový happening Pamatuj, 

mělo pietní setkání doprovodit i  dámské 
vokální kvarteto ZEVL z Nového Města na 
Moravě. Až na toto hudební vystoupení se 
všechny ostatní aktivity podařilo připravit 
v digitální podobě,“ informoval ředitel gym-
názia Josef Dvořák.

„Velmi oceňuji, že v této době nezapomí-
ná Gymnázium Polička na historii naší země 
a  tak, jak školství vždy plnilo svou roli, jde 
příkladem ostatním. Velmi za to děkuji všem, 
kdo se na tomto projektu podíleli,“ řekl kraj-
ský radní pro oblast školství Josef Kozel.

Happening Pamatuj! a online prezentace 
žáků poličského gymnázia je k dispozici na: 
http://www.gympolicka.cz/pamatuj

Studenti z Gymnázia připomněli tragickou 
noc československých Židů

Blahopřání
Dne 25. dubna 2021 

oslaví krásné 85. naro-
zeniny naše milovaná 
Vlasta Mlčochová. Nej-
dražší maminko, babič-
ko, prababičko, přejeme 
Ti to, co člověk nejvíc 
potřebuje (zdraví) i  to, 

co celý život marně hledá (štěstí). Hodně 
sil, životního optimismu a  pohody do dal-
ších let. Máme Tě moc rádi! 

S láskou Broňa, Veronika, Charlie, Honza 
a Martin s rodinou.
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Vážení čtenáři, s přicházejícím jarem opět 
obnovujeme oblíbenou rubriku o  zajíma-
vých místech a výletech v našem regionu. 
Ať už se bude jednat o klasiku nebo o méně 
známá místa, vynasnažíme se Vám v rámci 
okresu – a později snad i  v  rámci kraje – 
poskytnout jednou měsíčně zajímavý ná-
pad na destinaci, kterou máte buď oblíbe-
nou, kde jste třeba už dlouho nebyli, nebo 
o které slyšíte poprvé. 

Na úvod začněme místem tak blízkým, že 
k němu dojdete pěšky či dojedete na kole. 

Pramen Zlatého potoka
Do Jedlové můžete dojet autem, dojít 

pěšky přes Baldu nebo přijet na kole po 
cyklostezce do Modřece a dále přes Baldu 
nebo státní silnici.

Vydáte-li se po silnici z Poličky do Jedlo-
vé, před příjezdem do vesnice sledujte le-
vou stranu. Mezi stromy se skrývá studán-
ka, kterou většina zahlédne pouze koutkem 
oka. Málokdo se rozhodne pramen navštívit 
osobně. Cestu od silnice kříží potok, mís-
to je však přístupné z polní cesty i z cesty 
směrem od Jedlové. 

Studánka je vetknuta do architektonicky 
zajímavé stěny, která prošla nedávnou re-
novací díky rodákům z Horní Jedlové. Pra-
men je pitný! Nezapomeňte si proto přibalit 
na procházku lahev, nechcete-li z  hygie-
nických důvodů ocumlávat plechový hrnek 
u zřídla. Odpočinout si můžete na dřevěné 
lavici mezi citlivě vybranou trvalkovou vý-
sadbou. Při této příležitosti můžete také 

Tip na výlet 
– k prameni pitné vody v Jedlové

Měsíc duben je již opravdu jarním mě-
sícem i  u  nás na Poličsku. Poslední sně-
hové přeháňky v  dubnu nemají dlouhého 
trvání, sluníčko nabírá na síle, sníh rychle 
roztaje a  mezi již rozkvetlými sněženkami 
a  bledulemi se objevují jarní květiny. Ptá-
ci svým zpěvem od svítání vítají nový den 
a nastupující jaro, přilétají první vlaštovky 
a my všichni očekáváme první jarní svátek 
– Velikonoce, letos připadající na začátek 
dubna. S Velikonocemi se pojí řada zvyků, 
některé přetrvaly do dnešních dnů, některé 
jsou dnes již zapomenuté.

O  Velikonocích píše autor pod zkratkou 
M.  H. fejeton v  6. čísle poličské Jitřenky 
z roku 1894, kde svým současníkům stručně 
připomíná velikonoční zvyky a pověry vážící 
se k Velikonocům. Připomíná, že na Květnou 
neděli se před mší svatou světily kočičky, 
doma pak každý měl spolknout tři kočičky 
jako ochranu před zimnicí a  jeden svěcený 
proutek kočiček se dával na půdu za trám, 
aby do domu neuhodil blesk. Na chromou 
středu se neměl vyvádět dobytek, aby ne-
zchromnul, taktéž ne na Velký pátek a Bílou 
sobotu. Na Zelený čtvrtek před východem 
slunce chodilo se k proudící vodě umýt si ob-
ličej, krk i nohy proti vředům, bolení v krku 
a jiným nemocem. Kdo z domácnosti k vodě 
nemohl, tomu byla přinesena domů k umy-
tí. Totéž bylo možno činit i na Velký pátek 
a Bílou sobotu. Všemi způsoby se lidé při-
pravovali na Velikonoce, aby uvnitř i vně bylo 
všechno čisté. Na Zelený čtvrtek se slavila 
památka ustanovení Nejsvětější svátosti při 

Poslední večeři Páně a v některých kostelích 
se konal „obřad mytí nohou“. Na znamení 
Ježíšových úzkostí v  Getsemanské zahradě 
i jeho opuštěnosti a samoty se z oltářů od-
straňovaly všechny ozdoby. V tom dni směla 
být jen jediná mše a  kněz tentokrát nedal 
jáhnovi políbení pokoje, aby se v ničem ne-
podobal Jidáši, který políbil Ježíše, aby mas-
koval zradu a vydal jej biřicům. 

Na Velký pátek zametalo se stavení pa-
šijovými košťaty, aby se v  domě nedržel 
hmyz a myši. Vymetené smetí se hodilo do 
potoka, aby odplula všechna neřest. Pa-
šijová pometla byla dělána, když se četly 
pašije, a pokud nebyl na blízku kostel, četl 
jeden z domácnosti pašije a ostatní vázali 
pometla. Měla mít tu moc, že když se jimi 
zametalo na sýpkách a ve stodolách, nedr-
žely se tam myši. Zemí se na Velký pátek 
nesmí hýbat, nic by nevzešlo, kdo může, 
jde do kostela. Prší-li na Velký pátek, bude 
suchý rok. Pekaři pekli ve čtvrtek a v pátek 
jidášky, které se jedly s medem, v sobotu se 
pekly mazance. Na Bílou sobotu před vzkří-
šením nebo o  slavném dni velikonočním 
vysvěcovalo se stavení a  vykuřovalo svě-
ceným kadidlem. O vzkříšení chodil průvod 
z  kostela osvětleným městem. Na slavný 
den po velké mši svaté světily se pokrmy, 
beránek nebo pečeně, mazanec, vejce. Z bí-
lého svěceného vajíčka dostal každý kou-
sek před obědem, když pak někdy někde 
zabloudil a  vzpomněl si, s  kým to vajíčko 
jedl, našel cestu zpět. Skořápka se uscho-
vala, dávala se utlučená do vařené kořalky 

Velikonoce v historii Poličky:
šmergust s podmlázkou,
polykání kočiček a vajíčka
na rudo barvená  

proti zimnici a také pro silné pocení. Někde 
bylo tolik vajec co osob, každý dal všem ze 
svého vajíčka po kousku a také ode všech 
dostal, mělo to utužit vzájemnou lásku. Po 
obědě se šlo do polí a posvěcené kočičky se 
pokládaly do podzimního osení pro zajištění 
dobré úrody. Kosti z beránka nebo svěcené 
pečeně dávaly se do krtinců, aby krtci ne-
ryli. V  pondělí velikonoční chodily děti po 
„šmergustě s podmlázkou“.

O pomlázce jako takové hovoří PhDr. O. A. 
Kukla ve svém rukopise „Malé dějiny církve 
poličské“ takto: „Pamětníci lidových zvyků na 
Poličsku ještě z doby jejich neporušenosti uvá-
děli, že na velikonoční pondělí se tu chodilo 
po šmergustě s  podmlázkou. Zdejší ozna-
čení šmergust pocházelo z německého slo-
va Schmeckostern a  významově se vázalo 
přímo k ochutnávání velikonočního vajíčka, 
termín podmlázka se pak vztahoval ke kou-
zelnému proutku, k metličce z mlází, jejímž 
účelem bylo podmlazovat dívky a probouzet 
v  nich svěžest a  sílu mládí magickým pře-
nášením jarého rašení mlází a  jeho plodivé 
schopnosti z volné přírody na člověka. Oby-
čejně bychom tedy mohli říci, že se chodi-
lo po vajíčkách s proutkem. Protože člověk 
vždycky nějak obelhává sám sebe a utajuje 
si pravý smysl věcí, říkávalo se tu, že chlap-
ci se svými podmlazovacími proutky šupali 
děvčata jen proto, aby je komáři neštípali. 
Vajíčka, jež si chlapci svým čarovným prout-
kem vydobyli, bývala na Vysočině ještě po 
celé devatenácté století téměř výhradně 
sytě rudá, pouze tu a tam se objevila někte-
rá žlutohnědá. Na nich pak byla často bílá 
výzdoba, někdy malovaná barvou a štětcem, 
jindy vyškrabovaná. Onomu zdobení se tu ří-
kávalo rejsování a ženy, které se na tu práci 
specializovaly, byly rejsovačky (na rozdíl od 
slováckých maléreček). Tak se na skořáp-
kách objevovaly ornamenty s  rostlinnými 
a  zejména květinovými motivy, nechyběly 
však ani doplňky fi gurální.“

Pavel Vlk

rozjímat nad příběhem, který se k tomuto 
místu váže. 

Podle pověstí sepsaných pamětníkem 
Janem Sieglem, které mi ochotně poskytl 
jeho vnuk Ing. Miloslav Sauer, měl pramen 
v minulosti jednou tak velký průtok. U stu-
dánky se v dávných časech zabydleli cikáni, 
kteří podle pověsti obtěžovali a  okrádali 
obyvatele Jedlové. Ti se jednoho dne semkli 
a začali cikány lynčovat a vyhánět. „Za to 
jedna cikánka pomstila se tím jedlovským, 
že zacpala hedvábným šátkem ten silný 
pramen. A od té doby vyvěrá ze studně sla-
bý proud.“ 

Prokletí mocné cikánky funguje dodnes. 
Plná síla pramenu se již nevrátila, myslím 
ale, že na chuť vody naštěstí toto prokletí 
nemá vliv. Ostatně… zkuste to sami. 

Zdroj:
Jan Siegel, sebrané pověsti

Připravila Michaela Mužíková
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Měsíc duben byl v minulosti našeho měs-
ta svázán většinou s  oslavou Velikonoc. 
Ale v dubnu se také staly v historii našeho 
města významné události. Připomeňme si 
alespoň některé z nich, a to díky mravenčí 
a usilovné práci pana Pavla Vlka. 

Občas se i v minulosti stávalo, že do Polič-
ky zavítal sám vládce nebo osoba jím pově-
řená. Nejstarší písemně doloženou osobností 
byl český král Jan Lucemburský, který při 
vybírání berně pro své výpravy po Evropě 
navštívil ve dnech 10. až 13. dubna 1336 
cestou na Moravu i  naše město. Byl zde 
očekáván zástupci východočeských věnných 
měst a vydal jim úpisy na placení dluhů, když 
předtím nechal zabavit chrámová zařízení, 
klášterní majetky a  platy královských věn-
ných měst. Královským věřitelem byl Fran-
klín Jakubů z Prahy a na rozkaz podkomořího 
Oldřicha Pfl uga vystavili Poličští záruční list 
na obnos, který měli odvádět do královské 
pokladnice. Jelikož ale své povinnosti neplnili, 
byli roku 1338 k odvádění peněz upomíná-
ni markrabětem Karlem a když k dřívějšímu 
dluhu 112 kop grošů přibylo dalších 50 kop, 
byl do Prahy povolán zástupce Poličských Je-
šek z Boskovic a později byli voláni k zodpo-
vědnosti rychtář i konšelé.

Po porážce stavovského povstání české 
šlechty a královských měst roku 1547 doleh-
ly na Poličku těžké časy, když král Ferdinand 
I. zabavil všechny výnosy z obcí příslušných 
k městu a veškerý zisk plynoucí z obchodu 
jako součást trestu za účast v povstání. Tak-
to byla postižena všechna královská města, 
která se k povstání připojila. Král sice v roce 
1549 trest zmírnil navrácením některých 
obcí, ale i  tak byla Polička na pokraji bídy. 
Proto purkmistr a rada města Poličky žádali 
21. dubna 1550 prostřednictvím nejvyššího 
zemského písaře krále Ferdinanda I., aby jim 
k  obcím již navráceným (Nedvězí, Borová, 
Oldřiš, Široký Důl a Modřec) byly navráceny 
i další obce. Také žádali krále o napomenu-
tí Václava Žehušického, majitele Svojanova, 
který svým poddaným zakazoval návštěvu 
trhů v  Poličce i  odebírání poličského piva. 
Král sice Žehušického napomenul, ale ten 
napomenutí nedbal. Bohužel s  ním nešlo 
naložit stejně jako s Barborou Nešporovou, 
záletnicí a  matkou tří nemanželských dětí, 
jež byla 17. dubna 1781 odsouzena k deseti 
ranám karabáčem a  následně byla vypově-
zena z města a dána do služby – dávný kro-
nikář již neuvádí, nakolik bylo toto opatření 
účinné. Exekuce se záletnou ženštinou se 
odehrála v městské radnici, jež se v té době 
skvěla novotou, neboť po celkové přestavbě 
se první schůze městské rady v nové radnici 
konala 22. dubna 1744 za slavnostní nálady. 
Po celou dobu trvání schůze stál před rad-

Duben v historii Poličky 
– návštěva krále a 10 ran karabáčem pro záletnou Barboru

nicí nastoupený městský střelecký sbor ve 
zbrani, za víření bubnů a troubení několikrát 
vystřelil. Původní radnice byla roku 1739 str-
žena až na středovou věž, radniční kaple byla 
vysvěcena v roce 1751. 

Při opravě radniční věže v  roce 1916 byl 
sundán orel a  odstraněna báně, ve dnech 
4. až 6. dubna byla stržena měděná stříška 
se železnou kostrou a vrchol věže se upravo-
val pro novou střechu původního tvaru. Do 
té doby byla radniční věž ukončena střechou 
ve tvaru plochého jehlanu a této věži místní 
posměšně přezdívali „mlíčník“ nebo „holub-
ník“. V sundané báni bylo nalezeno měděné 
pouzdro, obsahující Eiseltův německy psaný 
popis požáru města v  roce 1845, německy 
psaný pamětní list poličského magistrátu, 
výpis cen obilí a  seznam členů tehdejšího 
poličského duchovenstva, magistrátu, hos-
podářského, lesního a zdravotnického perso-
nálu, také seznam učitelů školy hlavní a dívčí 
a  seznam představitelů střelecké setniny. 
Pamětní list byl podepsán tehdejším purkmi-
strem Josefem Piherou.

Také v kostele sv. Jakuba byly uloženy do-
bové dokumenty. Při opravě střechy zvonice 
byl do nové báně při jejím vyzdvižení na věž 
dne 24. 4. 1613 vložen mimo jiné písem-
nosti i seznam tehdejších střelců jak z kuší, 
tak z ručnic. Dokument se po požáru města 
v roce 1845 dostal do rukou místní střelecké 
společnosti a byl uložen v poličské střelnici.

V Poličce byla během let založena řada ře-
meslnických cechů, z nichž každý měl svého 
cechmistra, stanovy, zvyklosti a prapor. Cech 
se skládal z mistrů daného řemesla a každý 
cech dbal na dodržování stanov. Proto také 
shromáždění mistrů tkalcovského cechu ko-
nané za vedení cechmistrů Jana Jílka a Matě-
je Eremiáše dne 5. dubna 1699 rozhodlo, že 
pokud někdo z  tkalců příslušných do cechu 
bude u  stavu zaměstnávat manželky nebo 
dcery, čímž by se řemeslo snížilo, bude těm-
to mistrům na čtvrt roku zakázána práce na 
stavu a  stav samotný bude úředně dvěma 
mladšími mistry uzamčen. 

Jako jeden z posledních byl 26. dubna 1716 
na základě artikulí cechu mlynářského v Žeb-
ráku založen mlynářský cech také v Poličce. 
Cech vznikl spojením cechu pekařů, perníkářů 
a krupařů s poličskými mlynáři. Od ostatních 
cechů se lišil tím, že zatímco ostatní cechy 
tvořili poličští mistři, mlynářský cech se sklá-
dal ze dvou starších mistrů, a  to předměst-
ského mlynáře Josefa Sedliského a  sádec-
kého mlynáře Josefa Fixy a  cech doplňovalo 
16 mladších mistrů z okolních vesnic. 

Město se snažilo starat i  o  své chudé 
a bezmocné obyvatele. Mimo špitálu, který 
byl při kostele sv. Jakuba provozován již v 
16. století, byl později založen na Jordá-

ně městský špitál, původně kvůli epidemii 
cholery, později byla v  polovině 19. století 
postavena městská nemocnice na dnešní 
Vrchlického ulici a v roce 1891 byla otevřena 
veřejná všeobecná nemocnice. Také o sirot-
ky a opuštěné děti bylo nutné se postarat, 
proto obecní zastupitelstvo města Poličky ve 
slavnostní schůzi dne 25. dubna 1881 uznalo 
nutnost výstavby městského sirotčince a zá-
roveň k  tomuto účelu založilo na památku 
sňatku korunního prince Rudolfa s belgickou 
princeznou Štěpánkou u obce fond Rudolfo-
-Stefania. V  roce 1884, na popud starosty 
Mořice Prudiče, byl založen spolek pro vy-
bírání příspěvků k rozmnožení tohoto fondu 
a v roce 1912, za purkmistrovství Karla Tilla 
byl z  tohoto fondu, který mezitím dosáhl 
výše téměř 100 000 K, zakoupen tzv. Kašpa-
ridesův mandl na Dolním předměstí č. 53 
s rozsáhlou zahradou a upraven pro výchov-
né účely pro osiřelé chlapce. Dnes na tomto 
místě stojí divadlo. 

V době založení sirotčince bylo rozhodnuto 
i o stavbě městské elektrárny. V řádné schů-
zi místního zastupitelstva dne 30. dubna 
1910 bylo rozhodnuto zadat výstavbu elek-
trárny v  Poličce místnímu staviteli Martinu 
Vystavělovi a řemeslnické práce byly zadány 
místním fi rmám. Dále bylo usneseno vypůjčit 
částku 270 000 K u Hypoteční banky v Pra-
ze se splatností 52 let. V následujících letech 
postupně probíhala elektrifi kace města. 

Po otevření dráhy ze Svitav do Poličky 
v roce 1896 a následujícího roku do Skutče 
se řešilo železniční spojení s Litomyšlí. Tato 
dráha měla pokračovat na jih přes Jimramov 
a Nové Město na Moravě, Křižanov a Velké 
Meziříčí do Tetčic. Ve hře byla i varianta spo-
jení přes Bystré do Brněnce a  Březové, ale 
s  rozvojem automobilové dopravy po prv-
ní světové válce ztrácel tento projekt svou 
rentabilitu. V Poličce se dne 21. dubna 1920 
konalo komerční šetření výnosnosti pro-
jektované dráhy Litomyšl - Nové Město na 
Moravě, jehož se zúčastnili spolu s úředníky 
ředitelství státních drah v Brně také zástup-
ci zainteresovaných obcí i zástupci jednotli-
vých odvětví průmyslu a obchodu. I když byl 
o uvedenou dráhu velký zájem, stále se vy-
skytovaly dotazy o výhodnosti stavby dráhy 
z Poličky přes Bystré – u této varianty dosud 
nebyla v době jednání s konečnou platností 
propočítána rentabilita projektu. 

Jak vidno, starosti a rušné události se nevy-
hýbaly ani našim předkům, žili své životy plné 
radostí a starostí, stejně jako je žijeme i my, 
pouze v jiných dobových reáliích. Jednou snad 
i naše současné starosti budou našim potom-
kům připadat pouze jako vzpomínky na časy 
dávno minulé a problémy vyřešené. Snažme 
se proto řešit je co nejlépe a s rozumem.
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Současná epidemiologická situace stále 
nedovoluje pořádat hromadné akce, z  to-
hoto důvodu zatím nepořádáme žádné vy-
cházky. Společné akce nemůžeme pořádat, 
ale individuální aktivita není na závadu. Po-
kud se situace uvolní, začneme s naší čin-
ností v menších skupinkách po okolí. 

Bližší údaje o našich akcích najdete v in-
formační skříňce KČT na budově hostince 
„U Mrštíků“ v Tyršově ulici nebo na inter-
netu  www.policka.cz/kct 

TURISTÉ

Vzhledem ke koronavirové situaci byla 
omezena atletická halová sezóna. Ale polič-
ská rodačka hájící barvy TJ Svitavy společně 
s trenérem Milanem Boučkem se drželi tré-
ninkového plánu. Velmi uvítali uspořádání 
Atletické Halové ligy konané v pražské Stro-
movce. Tyto závody byly určeny hlavně pro 
reprezentační výběry U18, U20, U23 a  do-
spělé reprezentanty. Bohužel ani na jedny zá-
vody nebyla Eliška Červená, ač reprezentant-
ka kategorie U18, vybrána. Opět se ukázalo, 
že tyto závody byly pořádány převážně pro 
závodníky „pražských oddílů“. O to smutnější 
bylo, že se ve startovních listinách objevily zá-
vodnice, které nejsou členky reprezentačních 
výběrů a dosahují nižších atletických výkonů. 
Český atletický svaz oznámil, že dostal výjim-
ku na uspořádání republikového šampionátu 
dorostu a juniorů v Ostravě 6.–7. 3. Eliška se 
rozhodla reprezentovat svitavskou atletiku na 
60 m  překážek, skoku dalekém a  sprint na 
200 m. Zahajovala rozběhem na 60 m překá-
žek. Již v rozběhu bylo vidět manko možnos-
ti tréninku technických disciplín, ale Eliška 
zabrala a  postoupila do fi nálového běhu. 
Po poradě s  trenérem šla na start fi nále 
odhodlána prodat svoji tréninkovou píli. 
Neuvěřitelným výkonem a v novém osob-
ním a  oddílovém rekordu 8,66 s  získala 
stříbrnou medaili. Vítězka Emma Zvěřino-
vá ze Škody Plzeň zaběhla čas 8,59 s. Tře-
tí Barbora Vaňková ze Slavia Praha brala 
bronz za čas 8,76 s. V 18 hod. začal pro 
Elišku závod ve skoku dalekém. Hned od 
prvních skoků bylo na Elišce vidět odhod-
lání a euforie po zisku stříbrné medaile na 
překážkách. Série vyrovnaných skoků za 
hranicí 550 cm zajistil jasnou účast ve fi -
nále skoku do dálky. Když se Elišce ve čtvr-
té sérii objevilo na světelné tabuli 565 cm, 

Stříbro pro atletku Červenou
tak všem favoritkám ztuhl úsměv. Tímto 
skokem se ujala vedení celé soutěže. Když 
třetí dorostenka v  pořadí soutěže, Jihlav-
ská Patrície Vrzalová (551 cm) nedokázala 
svým posledním skokem přeskočit Elišku, 
bylo jisté, že má Eliška nejhůře stříbro. Ve 
svém posledním šestém pokusu Eliška do-
letěla k hranici šesti metrů. Ke smůle Eliš-
ky rozhodčí po dlouhém hledání objevila 
na odrazové plastelíně stopu, kterou Eliš-
ka zanechala svojí tretrou a zvedla červený 
praporek, což znamenalo přešlap. Všichni 
čekali na závěrečný skok soutěže, který 
měla ve svých rukou favoritka soutěže kla-
denská Tereza Vlková. Ta svoji roli favorit-
ky potvrdila a v posledním skoku soutěže 
dolétla na vítězných 573 cm.

Po prvotním zklamání se na tváři Elišky 
objevil úsměv při přebírání druhé stříbrné 
medaile.

V neděli ráno se Eliška postavila na start 
sprintu na 200 m jako čtrnáctinásobná me-
dailistka z republikových šampionátu. Nároč-
ný sobotní program se podepsal na výkonu 
a časem 26,03 s nepostoupila do odpolední-
ho fi nále. Zisk dvou stříbrných medailí z ha-
lového mistrovství je velkou motivací do dal-
šího tvrdého tréninku. Velký cíl je pro Elišku 
splnění limitu na srpnové mistrovství Evropy 
kategorie U18 v italském Rieti.

Vzhledem k nastaveným vládním opatře-
ním není stále možné se potkávat na na-
šich společných akcích, proto bych vás chtěl 
všechny alespoň touto cestou pozdravit. 

Kromě jarního počasí všichni již netrpěli-
vě očekáváme alespoň částečné rozvolnění 
vládních opatření, abychom se mohli, třeba 
jen v  menších skupinkách, vydat konečně 
po několika měsících společně do přírody. 

Přeji vám všem hezké Velikonoce a hlav-
ně moc a moc zdraví v této složité době.

Věřím, že se již brzy zase všichni ve zdraví 
potkáme!

Pavel Brokl, předseda

KARDIO
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